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цена 1.50 лева

Кметът на столицата 
Йорданка Фандъкова 
отвоюва столичното  
парно от държавата

USD/BGN: 1.52205   

-0.26% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28500 

     +0.26%
 Българска народна банка

Sofix: 359.00

    -0.28% 
 Българска фондова борса

Новини ▶ 7
Новини ▶ 7 
"Топлофикация" 
мина в ръцете  
на общината

BG40: 102.60

-0.28%
Българска фондова борса

цена 1.50 лева

Компании  ▶ 12
Ръст на износа 
повиши продажбите 
на „София-БТ”   
Тютюневата фабрика 
излиза на печалба от 4.6 
млн. лв. за полугодието 
на 2010 г. 

Компании ▶ 10-11
Банките масово 
увеличават 
капитала си     
Постоянно растящият 
обем на лошите кредити 
и сложната макроиконо-
мическа обстановка у нас 
накараха банките да пред-
приемат нова маневра за 
запазване на бизнеса си - 
увеличение на капитала

Коментар ▶ 2
Политически ход 
без мисъл
След като „Топлофика-
ция” отново е общинска, 
въпросът е как кмет-
ството ще изправи на 
крака едно дружество, 
което ежегодно излиза на 
загуба

Интервю ▶ 19
Бюрокрацията 
пречи на унгарските 
фирми у нас

Бъдещето на двустран-
ните отношения между 
България и Унгария е в 
сектора на услугите, каза 
Петер Черфалви, председа-
тел на Българо-унгарската 
търговска камара

Новини ▶ 6
ГЕРБ отхвърли 
ветото  
за отпуските

„Президентът трябва да 
си поеме отговорността, 
че блокира вече 
три месеца тази 
антикризисна мярка на 
правителството”, каза 
социалният министър 
Тотю Младенов

Новини ▶ 8
Завършването на 
пътните проекти 
струва 62 млн. лв.
До 15 дни трябва да 
бъде решено ремонтът 
на кои пътни участъци 
ще продължи и кои 
ще бъдат отложени за 
следващата година

 Първан Русинов, зам.-министър на транспорта

Държавата ще се 
намеси в управлението 
на домейна .bg

Пореден рестарт 
на проекта 
“Горна Арда”

Споразумението между НЕК и австрийската EVN вдъхва 
нов живот на каскадата. Проблемите с екологичната оценка 
на проекта, инфраструктурата и изкупуването на терени 
в района обаче остават. Опозицията обяви споразумението 
за непрозрачно  ▶ 4-5
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Печеливш
Ханс-Улрих дьориг

Губещ
Прокопи Прокопиев
 

Втората по големина банка в Швейцария Credit Suisse, чийто 
председател на директорския борд е Ханс-Улрих Дьориг, обяви 
по-голяма от очакваното печалба за второто тримесечие. Това 
е станало, след като финансовият гигант успя да спечели от 
собствените си дългови книжа и получи данъчен кредит. Нетна-
та печалба на банката се увеличава с 1.4% на годишна база до 1.59 
млрд. CHF (1.5 млрд. USD). Подробности четете на стр. 13

Обикновените акции на „Енемона” АД, където директор „Кор-
поративна политика” е Прокопи Прокопиев, загубиха 2.5% от 
стойността си по време на вчерашната сесия. Компанията 
беше най-губещата позиция от дружествата, включени в 
базата на водещия индекс Sofix. По позицията на синия чип 
бяха сключени 11 сделки, при което 1150 лота смениха собстве-
ника си. Цената на затваряне се понижи до 7.124 лв. за акция. 

Четвъртък
22 юли 2010, брой 137 (4948)

цена 1.50 лева

47 служители на НАП са 
отстранени за корупция, 
каза изп. директор на НАП 
Красимир Стефанов 

USD/BGN: �.�����   

+�.��%
Българска народна банка

EUR/USD: �.����� 

     ��.��%
Българска народна банка

Sofi x: ���.��

    +�.��% 
Българска фондова борса

Новини ▶ �
Новини ▶ �
Данъчните са 
спрели измами 
за 1 млрд. лв.

BG��: ���.��

+�.��% 
Българска фондова борса

цена 1.50 лева

Компании  ▶ �
„Алианц лизинг 
България” сви 
загубата си   
Приходите на 
дружеството обаче 
спадат с близо 60% в 
края на полугодието до 
21 млн. лв. 

Компании ▶ �
„Стара планина” 
ускоряват ръста 
на продажбите   
За първите седем 
месеца на годината 
холдингът ще отчете 
малко над 40 млн. лв. 
приходи, което е ръст 
от 48% на годишна 
база

Коментар ▶ �
Съкращенията 
няма да решат 
проблемите
Бизнесът продължава 
да се задъхва от адми-
нистративната тежест, 
високите такси и лицен-
зионните режими

Компании ▶ ��
Apache купува 
активи от BP 
за 7 млрд. USD 

Ако не беше инцидентът с 
платформата, BP нямаше 
да продаде тези активи, 
каза председателят и 
главен изпълнителен ди-
ректор на Apache Стивън 
Фарис

Новини ▶ �
Фонд "Земеделие" е 
усвоил 1.1 млрд. лв. 
през 2009 г.

Над 889 млн. лв. са плате-
ни по линия на директните 
плащания за площ, а 178 
млн. лв. по Програмата за 
развитието на селските 
райони, казаха от ведом-
ството на Калина Илиева

Новини ▶ �
НЕК отрича да 
има дългове към 
"Топлофикация"
От държавната 
компания опровергаха 
зам. столичния кмет 
Минко Герджиков, 
че НЕК е сред най-
големите длъжници 
на "Топлофикация - 
София"

С�меон Дян�о�, министър на финансите

Административната 
реформа ще спести 
поне 200 млн. лв.

Административната 
реформа ще спести 

ЗАСТРАХОВАНЕТО 
КАТАСТРОФИРА

През май застрахователите отчетоха 15% спад на месечна база 
в премийните си приходи. Това е първото понижение за последните три 
месеца. Основна причина за драстичния срив на застрахователния пазар 
е рязкото намаление в продажбите на нови автомобили  ▶ ���

Мнения

По темата “дянков: 
реформата в админи-
страцията ще спести 
поне 200 млн. лв.”

Всичко хубаво дотук, но 
при изпълнението ще се 
“вредят” пак уредилите 
се отпреди години. При 
Мими Виткова се създа-
доха изкуствено отдели 
и началнически служби 
за свои хора. Как сега 
ще бъдат премахнати? 
Нормално ли е в едно РЦЗ 
от 3 души да има 3-ма 
директори и 4 шефове на 
отдели? Да не говорим, че 
се дублират длъжности 
и хора с един профил на 
образование са назначени 
за съвсем друго. 

Спасова 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 В резултат на 
административна-
та реформа, която 
беше започната 

през миналата година и 
ще продължи и до края на 
тази, ще бъдат спесте-
ни между 200 и 250 млн. 
лв.

2 Застраховател-
ният пазар в Бъл-
гария продължи 
да се свива, като 

за първите 5 месеца на 
годината понижението 
на приходите от прода-
дени полици достигна 
6.5%.

3 Икономическата 
криза в страната 
стана двигате-
лят на рефор-

мата в областта на 
културата, която беше 
отлагана с години.

Политически ход без мисъл
Придобиването на 
„Топлофикация-София” 
е чисто политически ход, 
твърдят общински съветници от 
опозицията. И са напълно прави. 
След като дружеството премина 
изцяло в ръцете на държавата и 
състоянието му след скандалите 
с Вальо Топлото става от година 
на година по-зле, сега общината 
си го взе обратно. Просто 
защото Бойко Борисов още като 
кмет започна битка за надмощие 
с кабинета „Станишев”. И 
искаше дружеството под опеката 
на общината. Тогава не успя 
да го получи, но сега, когато 
ГЕРБ държи и държавната, и 
общинската власт, хватката 
стана възможна. 

Управляващата партия 
мотивира преминаването на 
дружеството под опеката на 
кметството с това, че 400 000 
абонати са в София и всички 
училища и институции ползвали 

услугите й. По тази логика 
сигурно и концесионерът 
„Софийска вода” трябва да 
премине под шапката на 
кметството. 

След като „Топлофикация” 
отново е общинска, въпросът 
е как кметството ще изправи 
на крака едно дружество, което 
ежегодно излиза на загуба, но 
без него по думите на експерти 
държавата ще е изправена пред 
енергиен срив. 

Най-вероятно от кметството 
още не са мислили по въпроса, 
защото не бяха представени 
конкретни планове за това. 
Щяло да има законова промяна, 
за да се увеличи събираемостта 
на сметките, която сега е 
едва около 52% - простичко 
казано - трагедия. Как точно 
хората ще бъдат накарани да 
си плащат, при положение че 
няма възможност да им бъде 

спирано топлоподаването - не е 
ясно. Как ще бъде управлявано 
дружеството, че да не се 
допуска източване на средства 
- пак не е ясно. Йорданка 
Фандъкова е водила разговори 
с най-големия кредитор на 
„Топлофикация” „Булгаргаз”. И 
какво... 

В справката, представена 
на общинския съвет, имаше 
само данни за дълговете на 
дружеството през 2008 и 
2009 г., но не и справка за 
тази година. Така излиза, че 
общината си взе дружеството, 
без да е напълно наясно за 
моментното му състояние и 
какво точно ще прави с него. 
Сега е отпускарският период, 
общинският съвет излиза 
във ваканция и кой ще следи 
работата на дружеството и кога 
ще започнат реформите, за да 
може то да оцелее, отново не е 
ясно.

коментар

След като 
„Топлофи-
кация” от-

ново е общинска, 
въпросът е как 
кметството ще я 
изправи на крака 

красимира Янева
kyaneva@pari.bg
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 кметът Йорданка фандъкова изпълни повелята на предшественика си - „Топлофикация” да стане общинска     СНИМКА БОБИ ТОШЕВ▶
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Признание

цитат

Всеки има правото в България 
да протестира. И аз протести-

рам, че Наоми Кембъл не ми е секре-
тарка, но какво да правим 

Число на деня

3000
българи работят в Германия, като 2578 от  тях са заети 

в строителството, а останалите са лекари и медицински 
работници

▶
 Вежди рашидов,  министър на културата, по повод протестите срещу 

театралната реформа

Отпускарски  
неволи

коментар

Вече трети месец из-
пълнителната и законо-
дателната власт се зани-
мават с изчистването на 
натрупаните отпуски от 
предишни години. Като 
че ли това е основният 
проблeм на държавата, 
чиято икономика е про-
ядена от финансовата 
криза. Казусът стигна 
дори до вето на прези-
дента, отхвърлянето му 
и заплахи за сезиране на 
Конституционния съд.

Министър Тотю Мла-
денов посъветва хората 
с натрупани отпуски 
първо да ползват дните 
си за 2010 г., а после да 
чистят тези от предиш-
ни години. Логиката 
била, че за годишния 
платен отпуск през 2010 
г. ще важи ограничени-
ето да не може да бъде 
прехвърлян за 2011 г. 

Представяте ли си 
какво ще стане в дър-
жавната администрация. 
Защото там са хората с 
най-много натрупани 
дни. Просто ще спрат да 
работят или във всеки 
отдел ще има максимум 
по един човек, който ще 
проклина съдбата си, 
че не е в отпуска. Или 
ще има празни гишета и 
бюра. Администрацията 
и без това е тромава и 
само вгорчава живота 
на бизнеса и обикно-
вените данъкоплатци, 
а сега съвсем ще спре 
да работи. И кой ще 

Администра- 
цията и без 

това е тромава 
и само вгорчава 
живота на бизнеса 
и обикновените да-
нъкоплатци, а сега 
съвсем ще спре да 
работи

Георги андреев 
gandreev@abv.bg

Първата ракета на България цветана Пиронкова беше наградена със значката “Златна България” за спор-
тист на юни на специална церемония в пресклуб “България”
▶

Снимка марина анГелова

пострада от това. Отго-
ворът е ясен. Ей на това 
му се вика антикризисна 
мярка.

Възниква и въпросът 
защо изобщо служи-
телите трябва да бъдат 
принуждавани да ползват 
насила отпуската си. 
Простата логика е, че 
хората са си заработили 
тези почивни дни и най-
нормалното нещо, ако не 
са ги ползвали за съответ-
ната година, да могат да 
излязат в почивка, когато 
преценят. А ако не могат, 
просто да им бъде плате-
но обезщетение.  Защото 
със сигурност държавата 
ще спести и пари, и нерви 
на гражданите си. 

офисите в държавната администрация ще опусте-
ят, ако служителите бъдат принудени да изчистят 
отпуските си

▶

От години 
предупреждаваме за 
проблемите и рисковете 
на сегашния пенсионен 
модел. Разходопокрив-
ният модел може да бъде 
устойчив само ако хората 
работят дълго, живеят 
кратко след пенсиониране-
то си, а на трудовия пазар 
влизат повече млади хора, 
отколкото се пенсионират 
във всяка една година. 
Това не се случва нито в 
България, нито в повечето 
европейски държави. 
Поддържането на се-
гашния модел изисква 
постоянно повишение на 
пенсионната възраст (или 
осигурителния стаж). Не-
ка припомним, че между 
2000 и 2009 г. пенсионната 
възраст се увеличи от 60 
до 63 години за мъжете и 
от 55 на 60 години за же-
ните. И отново през 2010 
г. се предлага повишение - 
този път на осигурителния 
стаж. Без съмнение след 
няколко години ще има 
нужда от следващи стъпки 
в тази посока.

Някои искат запазване 
на разходопокривния 
модел за сметка на по-
високи осигуровки. При 

За пенсионната система 
трябва структурна реформа

независим съвет за 
 пенсионна реформа*

равни други условия оси-
гурителната тежест трябва 
да се увеличи трикратно, 
за да се “балансира” на 
теория сегашният пенсио-
нен модел. Заедно с други 
подобни предложения за 
увеличаване на здравните 
осигуровки и данъците 
общото данъчно-осигури-
телно бреме би надминало 
70-80% от заплатата. Ос-
вен че ще доведе до тежък 
удар върху работещите 
и икономиката, подобно 
предложение ще доведе до 
значително разширяване 
на сивия сектор, увели-
чаване на безработицата, 
намаляване на доходите, 
спестяванията и инвести-
циите и в резултат - дълго-
срочен спад на икономиче-

ския растеж.

Един от митовете за 
по-ниските данъци и 
осигуровки в България е, 
че така са отстъпени безу-
словно 10 млрд. лв.  
на бизнеса, които в крайна 
сметка са “пропаднали”. 
Въпросната теза е напъл-
но невярна и изопачена. 
Данните на НСИ за брут-
ната добавена стойност 
дават ясна представа за 
ръста на първичните до-
ходи в икономиката през 
последните години. БДС 
скача с над 20 млрд. лв. 
за периода 2005-2009 г., 
като 11 млрд. лв. е скокът 
при наетите и 9.5 млрд. 
лв. - при бизнеса. Казано 
по-просто, по-ниските 
данъци и осигуровки са 
оставили повече пари 
както в бизнеса, така и в 
работещите. Нещо повече, 
за тези пет години цели 
5% от БДС са се пренасо-
чили от работодателите 
към наетите.

Вместо постоянно да 
се вдига пенсионната 
възраст или да се забавя 
икономическото развитие 
чрез увеличения на обла-
гането, трябва да се напра-

ви структурна реформа: 
отказване от разходопок-
ривната система и посте-
пенно преминаване към 
такава с лични пенсионни 
сметки. Така бъдещите 
пенсионери ще могат да 
разчитат на значително 
по-високи пенсии, а се-
гашните пенсионери - на 
ръст на пенсиите, съобра-
зен с реалния ръст на ико-
номиката, който ще бъде 
по-висок, ако реформата 
се осъществи. Държавата 
ще играе поддържаща ро-
ля, осигурявайки социална 
пенсия при определени 
условия. На практика това 
би било система с два 
стълба - капиталов и соци-
ален. Капиталовият стълб 
се гради изцяло върху 
спестяванията на хората 
и има личен характер, до-
като социалният стълб се 
гради върху преразпреде-
ление през бюджета и ще 
изпълнява социална роля. 
 

*Членове на независимия 
съвет за пенсионна рефор-
ма са Петър Ганев, Светла 

костадинова, Владимир 
каролев, Георги ангелов, 

Георги Ганев, Лъчезар 
Богданов, Георги Стоев и 

десислава николова 

Разходо- 
покривният 

модел може да бъде 
устойчив само ако 
хората работят дъл-
го и живеят кратко 
след пенсиониране-
то си

Снимка марина анГелова
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Дванайсет години след 
стартирането на „Сдел-
ката на века”, както беше 
известен проектът за „Гор-
на Арда”, хидрокаскадата 
получи пореден шанс. На-
ционалната електрическа 
компания и EVN подписа-
ха акционерно споразуме-
ние за изграждането й и си 
поставиха срок за старта 
в началото на следващата 
година. 

Екологични, парични 
и териториални  
въпроси
След поредицата перипе-
тии към проекта продъл-
жава да има въпроси. Ос-
новният е дали ще получи 
одобрение от Министер-
ството на околната среда 
и водите, тъй като по-голя-
мата част от него попада в 
екомрежата НАТУРА. Все 
още няма яснота за фи-
нансирането от страна на 
НЕК, която според новото 
споразумение ще притежа-
ва около 30% (EVN може 
да получи до 70% чрез 
увеличаване на капита-
ла, като внесе близо 1.4 
млн. лв. в дружеството). 
Други проблеми са необ-
ходимостта от изкупуване 
на земи и изграждането 
на съпътстващата инфра-
структура. 

Политическа  
подкрепа
От другата страна на мо-
нетата е наличието на по-
литическа воля за изграж-
дането на каскадата. Тя бе-
ше заявена от енергийния 
министър Трайчо Трайков 
още в началото на мандата 
на ГЕРБ. Тъй като е бивш 
прокурист на EVN, той 
беше обвинен от опо-
зицията в конфликт 
на интереси. След 
проверка съответ-
ната парламен-
тарна комисия 

обаче обя-
ви, че 

такъв няма. Дни преди под-
писването пък премиерът 
Бойко Борисов внезапно 
смекчи тона към EVN, като 
обяви пред австрийския 
вестник Der Standard, че 
напрежението между пра-
вителството и компанията 
е в миналото. В последни-
те месеци EVN бяха остро 
атакувани заедно с дру-
гите два собственика на 
електроразпределителни 
дружества заради предпо-
лагаеми злоупотреби.

Старт на чисто
Плановете на EVN са да 
бъде създаден изцяло нов 
проект за каскадата „Горна 
Арда”. В момента между 
австрийската компания и 
НЕК се обсъждат между 5 
и 7 варианта, като е мно-
го вероятно язовирите да 
бъдат само два. Първата 
концепция за каскада-
та предвиждаше три 
язовира - „Мадан” 
(с ВЕЦ „Бял Из-
вор”), „Арди-
но” (с ВЕЦ 
„ А р д и -
но”) и 

Този път има въз-
можност язовирната 
каскада в Родопите 
най-после да бъде 
осъществена

„Сърница” (с ВЕЦ „Кит-
ница”). Вероятно сега 
ще бъдат изградени само 
първите два. Има вариант, 
при който може да има два 
язовира, но три водноеле-
ктрически централи. При 
него от язовир „Ардино” 
с тръба от северната или 
южната страна на река-
та ще се отвежда вода до 
ВЕЦ „Китница”. Подобно 
съоръжение не е новост и 
съществува и в Австрия. 
От EVN обмислят и въз-
можността каскадата да 
е ПАВЕЦ (помпено-аку-
мулираща централа), при 
която от долните язовири 
може да се връща вода в 
горните. Това ще помогне 
да се регулира употребата 
на електричество. Обща-
та мощност на съоръже-
нията ще бъде максимум 
170 MW. Изменянето на 
проекта е необходимо по 
две причини - парите и 
екологията. 

Първи ефект -  
парите
Окончателният техниче-
ски проект трябва да е 
готов до края на годината, 
а когато това стане, ще 
може да бъде изчислен и 
необходимият бюджет за 
съоръжението, като целта 
е той да бъде намален. 
Оценката на предишния 
проект възлиза на 500 млн. 
EUR. Директорът на НЕК 
Красимир Първанов 
обаче коментира, 
че това е твър-
де голяма 
с у м а . 

Филипа Радионова
philippa.radionova@pari.bg

Според него реалната це-
на ще бъде около 300-400 
млн. EUR. Все още не е 
ясно откъде държавната 
компания ще вземе пари, 
за да финансира дела си в 
проекта. Въпреки че той 
вече не е е мажоритарен, 
с което намаляват и разхо-
дите от българска страна, 
грубата сметка е, че при 
запазване на сегашната 
стойност НЕК ще трябва 
да намери близо 300 млн. 
лв. финансиране. Първа-
нов обаче е оптимист. При 
подписването на споразу-
мението с EVN премиер-
ът Бойко Борисов обяви, 
че правителството му е 
заварило Националната 
електрическа компания с 
дългове в размер на 1.2 
млрд. лв., а от началото 
на годината дружество-
то било на печалба от 86 
млн. лв.  

втори ефект - 
 екологията
Един от основните про-
блеми при „Горна Арда” 
е, че голяма част от кас-
кадата попада в защите-
ната зона НАТУРА 2000. 
От природозащитната 
организация WWF вече 
изразиха притеснения по 
отношение на но-
вото старти-
ране на 

проекта. Организацията 
обяви, че каскадата ще 
има отрицателно въз-
действие върху околна-
та среда, и напомни, че 
екооценката е изтекла. 
„НАТУРА не означава, 
че не може да се стро-
ят енергийни мощности, 
те просто трябва да са 
съобразени”, коментира 
Вернер Казагранде, ръко-
водител на EVN за „Горна 
Арда”. Според него но-
вият технически проект 
ще бъде съобразен с еко-
логичните изисквания и 
заедно с него до края на 
годината ще бъде внесен 
докладът за Оценка на 
въздействие върху окол-
ната среда, която трябва 
да бъде изготвена от еко-
министерството. От EVN 
напомниха, че ВЕЦ се 
числи към възобновяеми-
те енергийни източници 
и изграждането на „Гор-
на Арда” ще допринесе 
към целта на България до 
2020 г. 16% от енергията 
в страната да се произ-
вежда от ВЕИ. Еколози-
те обаче репликират, че 
според европейските 
регламенти 

мощности над 20 MW ве-
че не се смятат за ВЕИ.

Някои странични 
въпроси
Освен екологията друг 
възможен проблем, кой-
то би забавил проекта, е 
нуждата от изкупуване на 
общински и частни терени 
в района. Австрийската 
компания възнамерява 
да кандидатства за сер-
тификат за инвеститор 
клас А, което ще помогне 
за купуване на земя без 
търгове. Така инвести-
ционната компания ще 
получи и право на помощ 
за изграждане на странич-
ната инфраструктура. От 
EVN обаче възнамеряват 
да се презастраховат и ще 
се възползват от възмож-
ността да кандидатстват 
за субсидии от Европей-
ския фонд за регионално 
развитие, тъй като реги-
онът на Родопите е слабо 
развит. Със средствата ще 
се изграждат пътища, мо-
стове и пр. 

Очакванията на EVN за възвръщаемост
на инвестицията е ����� години, колкото
е по принцип при подобни проекти.

До края на годината ще бъдат
готови техническият проект и
финансовата рамка на каскадата.

През ���� г. трябва
да бъде направена
първата копка. 

Изграждането
ще продължи
около ��� години,
т.е. вероятно до ���� г.

���� г.

���� г.

���� г.
���� г.

Графика: Гриша Струнджев
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Опозицията: Проектът е добър, 
но абсолютно непрозрачен

Господин Михалевски, 
споразумението за „Гор-
на Арда” за вас добра или 
лоша новина е?

- Възстановяването на 
един инфраструктурен 
проект, какъвто е „Горна 
Арда”, винаги е добра но-
вина. Само че предизвиква 
много въпроси, на кои-
то ние в момента нямаме 
официален и прозрачен 
отговор.

Какви въпроси?
- Само по себе си това 

трябва да се направи, ло-
гично. Проблемът е друг. 
Първо ще припомня, че 
съотношението в проект-
ната компания беше 69 на 
31% в полза на НЕК.

▶

▶

Сега ще стане обратно-
то.

- Не става ясно как се фи-
нансира това нещо. Когато 
се финансира един такъв 
проект, той ще иска възвръ-
щаемост и това ще става 
през цената на електриче-
ската енергия, която той ще 
продава. Т.е. ще го плащаме 
всички ние. И тук много 
ясно виждам двоен стандарт 
у премиера. Помните как 
скачаше срещу електрора-
зпределителните дружества, 
как си формирали цените и 
какво правели. Сега с лека 
ръка дава мажоритарен дял 
на инвеститора. 

Коя част от финансира-
нето ви притеснява - от 

▶

▶

EVN или частта, която 
НЕК трябва да поеме?

- Притеснява ме, че не 
е прозрачно. Първо, защо 
съотношението се проме-
ня - никой не казва. Второ, 
приказки от рода „абе дайте 
ни числото колко ще струва, 
за да няма индексации” са 
повече от смешни. Този под-
ход създава възможности за 
много непочтени практики 
с цялото ми уважение към 
всички чужди инвеститори. 
Тук се сервира една новина, 
казаха, че променяме съот-
ношението... Не стана дори 
дебат, не е ли по-добре да 
си задържим процента и да 
осигурим под някаква фор-
ма проектно финансиране. 
Щом е изгодно за EVN да 

го осигури, нямаше ли да е 
изгодно и за България да го 
осигури? Спокойно може-
ше да се осигури проектно 
финансиране, без да се на-
товарва републиканският 
бюджет.

вие сте депутат, ще 
потърсите ли отговори 
на тези въпроси чрез пар-
ламентарните инстру-
менти?

- Да. Ще поискаме малко 
по-прозрачно да се обясни 
какво се договаря въобще. 
Че е необходим проектът, 
необходим е, ще подобри 
функционирането на цялата 
каскада, дотук прекрасно. 
Но оттук нататък започват 
големите въпросителни.

▶

Очакванията на EVN за възвръщаемост
на инвестицията е ����� години, колкото
е по принцип при подобни проекти.

До края на годината ще бъдат
готови техническият проект и
финансовата рамка на каскадата.

През ���� г. трябва
да бъде направена
първата копка. 

Изграждането
ще продължи
около ��� години,
т.е. вероятно до ���� г.

���� г.

���� г.

���� г.
���� г.

интервю димчо михалевски - бивш зам.-министър на регионалното 

развитие, БСП

EVN в България
Австрийската компания иска да купи ТЕЦ „Марица�изток �”
     EVN е собственик на електроразпределителното дружество, което снабдява с ток Югоизточна България. По данни на 
компанията направените след приватизацията инвестиции досега възлизат на близо ��� млн. лв. Планираните за тази година 
инвестиции са ��� млн. лв.
     Топлофикацията в Пловдив също е собственост на австрийската компания. Планира се през есента там да стартира 
модернизирането на централата и въвеждането на т. нар. когенерация, след което ТЕЦ Пловдив ще може да работи и с газ. 
     Съоръжението трябва да бъде завършено в края на следващата година, а вложените инвестиции ще възлизат на �� млн. EUR. 
Компанията официално потвърди, че преговаря с Enel за изкупуване на мажоритарен дял в ТЕЦ „Марица�изток �”. Италианската 
компания купи ��% от централата преди година за ��� млн. EUR. Enel води преговори и с други фирми, но още няма постигнати 
договорености. 

Малко предистория
„Джейлан” са изтеглили иска си срещу НЕК

През ���� г. България и Турция подписват споразумение, 
популярно като „Ток срещу инфраструктура”, според което 
турската страна трябва да изгради каскада „Горна Арда” и 
магистрала „Марица”. Работите по каскадата обаче спират 
заради финансови затруднения на турското дружество 
„Джейлан”. Впоследствие турците започват да водят преговори 
с няколко международни компании за изкупуването на дела 
им, а междувременно започва арбитражно дело срещу 
България. Години по�късно, с идването на власт на 
правителството на ГЕРБ енергийният министър Трайчо Трайков 
даде заявка за възобновяването на проекта. През миналата 
година беше подписан меморандум между НЕК, EVN и „Алпине 
бау”. Преди два месеца обаче „Алпине бау” се оттегли от 
проекта. След подписването на споразумението между НЕК и 
EVN Красимир Първанов съобщи, че „Джейлан” са оттеглили 
иска си пред съда в Париж.

����
е максималният брой работни
места, който ще създаде
каскадата, според EVN

���
хил. домакинства ще бъдат
снабдявани с ток от „Горна Арда“
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Доклад на ООН
Какво трябва 
да постигне 
България

Улесняване на внедря-
ването на приоритетни 
проекти

Канализиране на проце-
дурите за одобряване на 
проекти

Подобряване на сътруд-
ничеството между раз-
личните агенции и общи-
ни, които са пряко свър-
зани с инвестициите

Ускоряване на режими-
те за инвестиционни 
проекти

Баланс между интереси-
те на инвеститорите и 
обществения интерес

▶

▶

▶

▶

▶

В края на годината може да 
се окаже, че чуждестранни-
те инвестиции в България са 
с по-голям спад, отколкото 
през миналата година. Това 
обясни Деян Василев, пре-
зидент на Investnet.bg, след 
представянето на доклада 
на ООН за чуждестранните 
инвестиции. По думите му 
е много важно, че в Бълга-
рия няма спад на дялови 
инвестиции, а намалението, 
което отчита статистиката 
(бел. авт. - 76% в края на 
май в сравнение със същия 
период на миналата годи-
на), се дължи на изтеглени 
капитали от фирми, които 
са оперирали тук. 

Изпълнителният дирек-
тор на Българската агенция 
за инвестиции Борислав 
Стефанов обаче е оптимис-
тично настроен за разви-
тието на чуждестранните 
инвестиции, като според 
него вече има тенденции за 
растеж и интерес от големи 
фирми, които искат да рабо-
тят в България. 

Спешна нужда
Според Деян Василев в мо-
мента за България е много 
важно да намери начин, 
по който да привлече нови 
фирми, а не само да за-
държи тези, които сега са 
тук. “Компаниите, които 
сега работят в България, 
увеличават цифрата на чуж-
дестранните инвестиции, 
но в страна като България 
много малко фирми правят 
успешен бизнес”, коменти-
ра Василев.  Той обобщи, 
че единствените, които се 
развиват добре, са банките 
и електроразпределител-
ните дружества. “Електро-
дружествата обаче не са 
раздавали дивиденти през 

Чуждите инвестиции ще са 
по-малко от миналата година
От чуждестранните компании единствено банките и 
електроразпределителните дружества се развиват добре, твърди 
Деян Василев, президент на Investnet.bg 

ГЕРБ отхвърли ветото на президента за отпуските
Социалното 
министерство 
препоръчва да се 
ползват първо дните 
от тази година 

Депутатите отхвърлиха 
ветото на президента по 
промените в Кодекса на 
труда, свързани с новия ре-
жим на ползване на годиш-
ния платен отпуск. Георги 
Първанов се обяви против 
ограничението платени-
ят годишен отпуск оттук 
нататък да се ползва само 
в рамките на текущата го-
дина. Той атакува и раз-
поредбата натрупаните от 
предишни години почивни 
дни да бъдат използвани 

до края на 2011 г., като в 
противен случай изгарят, 
без да се дължи парично 
обезщетение. 

За и против
Ветото беше отхвърлено 
със 128 гласа „за” и 48 
гласа „против”. Против 
гласуваха депутатите от 
БСП и ДПС. От Коалиция 
за България заявиха, че 
ще сезират Конституци-
онния съд за отхвърля-
нето на ветото на прези-
дента.

В кулоарите на парламен-
та министърът на труда То-
тю Младенов коментира, 
че президентът „трябва да 
си поеме отговорността, че 
блокира вече три месеца 

тази антикризисна мярка 
на правителството”. С тази 
норма искаме да сложим 
ред, за да могат хората да 
ползват това, което им се 
полага, което е извоювано 
от синдикатите за ползва-
нето на отпуската, за да си 
възстановят силите, каза 
министър Младенов. 

Препоръка
Всеки работник, чийто 
работодател не го пуска 
в отпуск, може да се обър-
не към Главната инспек-
ция по труда, коментира 
в кулоарите министърът 
на труда Тотю Младенов. 
Лично аз ще се включа в 
проверките по сигналите, 
каза той. 

От социалното минис-
терство препоръчаха хо-
рата с натрупани отпуски 
първо да ползват дните си 
за тази година, а после да 
чистят тези от предишни 
години. Причината е, че за 
годишния платен отпуск 
през 2010 г. ще важи огра-
ничението да не може да 
бъде прехвърлян за 2011 
г. В Кодекса на труда все 
пак е записано, че пора-
ди важни производствени 
причини е възможно за 
следващата година да бъ-
дат прехвърляни не пове-
че от 10 дни от отпуска от 
настоящата година. Не е 
ясно как и пред кого ще се 
доказват тези причини.

Мила Кисьова

Промените в правилни-
ка за прилагане на Закона 
за насърчаване на инвес-
тициите ще привлекат 
повече чуждестранни 
инвеститори, смята 
Борислав Стефанов

▶

снимКа емилия Костадинова

Министърът на труда Тотю Младенов призова 
президентът да не блокира антикризисните мерки 
на правителството

▶

снимКа марина ангелова

миналата година и държа-
вата не е спечелила от тях”, 
каза Деян Василев.

втората половина 
на годината
“Сложно е да се прогнозира 
как ще се развият инвести-
циите в България до края на 
гадината.  Според светов-
ния доклад на UNCTAD в 
световен мащаб ще има лек 
ръст на чуждестранните 
инвестиции, но тук нещата 
може да са по-зле”, обясни 

президентът на Investnet.bg. 
Според него положението 
не е розово, защото в тази 
икономическа обстанов-
ка банките не инвестират, 
защото и банките майки в 
Гърция и Италия изпитват 
финансови затруднения, а 
компаниите изнасят капи-
тали. Той обаче вижда и 
светлина. “Има и сектори, 
които в момента растат. Та-
къв е аутсорсингът. Фирми 
от този сектор изнасят биз-
неса си от Индия и идват 

да работят в България. А 
когато дойде един, идват и 
други”, обясни Василев. 

Регулаторна  
вратичка
Миналата седмица депу-
татите приеха промените 
в правилника за прилагане 
на Закона за насърчаване на 
инвестициите. Според тях 
с пари от бюджета може да 
се подпомагат и проекти, 
определени от кабинета ка-
то приоритетни. Борислав 

Стефанов коментира, че 
точно те са един от начи-
ните в страната да бъдат 
привлечени нови инвес-
титори. 

в световен мащаб
“Миналата година беше 
много трудна не само за 
България, но и в световен 
план. През тази година се 
очертава тенденция за по-
добрение, която е посочена 
и в доклада на UNCTAD”, 
обясни Стефанов. Той каза, 

че в доклада се прогнозира 
нивата на чуждестранните 
инвестиции, които са ре-
ализирани през 2008 г., да 
бъдат достигнати отново 
през 2012 г. За 2010 г. от 
UNCTAD прогнозират, че 
преките чуждестранни ин-
вестиции в световен мащаб 
ще надминат 1.2 трлн. USD. 
Прогнозата за 2011 г. е те 
да се доближат до 1.3-1.5 
трлн. USD, а през 2012 до 
1.6-2 трлн. USD.

Радослава Димитрова
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„Топлофикация” скара  
общинските съветници
Щe има законови  
промени, за да има  
по-висока събирае-
мост на сметките

Придобиването на „Топло-
фикация-София” от общи-
ната предизвика скандал в 
общинския съвет. Споро-
вете продължиха повече 
от час. В крайна сметка с 
40 гласа „за”, 6 „против” 
и 5 „въздържал се” друже-
ството отново стана 100% 
общинско.

Противниците
Твърдо срещу придобиване-
то се обявиха Георги Кадиев 
от БСП и Владимир Каро-
лев от НДСВ. 

„От 2004 г. насам дру-
жеството е в технически 
фалит. Краткосрочните за-
дължения са по-големи от 
краткосрочните вземания”, 
обяви жълтият общински 
съветник. Според Каролев 
единствената разлика сега 
в сравнение с преди години, 
когато общината е искала 
дружеството да е изцяло 
нейна собственост, е, че 
дълговете на „Топлофика-
ция-София” сега са по-голе-
ми. „Ако дружеството стане 
общинско, трябва да го под-
готвим или за приватиза-
ция, или за концесиониране. 
Частник може да се справи 
много по-добре с управле-
нието на „Топлофикация”, 
обяви Каролев. Според него 
дружеството има стотици 
милиони нетна стойност и 
може да бъде продадено, от 
което бюджетът на София 
да спечели. 

Николай Стойнев от ГЕРБ 
обясни, че дружеството 
трябва да е общинско, за-

Държавата ще се намеси 
в управлението на .bg
Все още не е ясно как-
ви действия ще пред-
приеме кабинетът, 
организира допитване 
до потребителите

България, която е единстве-
ната страна в ЕС, чието 
правителство не участва в 
управлението на национал-
ния домейн, планира да се 
намеси в този процес. То-
ва коментира за в. „Пари” 
Първан Русинов, зам.-ми-
нистър на транспорта, ин-
формационните технологии 
и съобщенията. „Време е 
държавата да има активно 
отношение по този национа-
лен ресурс, чието развитие е 
оставено изцяло на пазара”, 
заяви той. От създаването 
си до момента домейнът е 
управляван от варненската 
компания Регистър.бг. 

Управителят й Драгомир 
Славов обаче не вижда на-
чин и смисъл от държавна 
намеса. „За последните 20 
години, в които управлява-

ме домейна, не сме имали 
никакви проблеми и не ми-
сля, че такива ще се появят 
и в бъдеще”, каза той. 

Коментар 
Рано е да се каже какъв ще 
бъде резултатът от подобни 
действия, както и как точно 
държавата ще се намеси в 
управлението на .bg. „Мо-
же би няма да влизаме чак 
толкова надълбоко, защото 
подобни действия не се 
подкрепят от потребите-
лите”, каза Първанов. Той 
обаче е категоричен, че 
държавата трябва да има 
реални механизми и да при-
лага по-активна политика в 
тази област. Демонополи-
зирането на .bg е един от 
основните му приоритети. 

По думите на Русинов в 
Европа има различни моде-
ли на управление на нацио-
налните домейни от първо 
ниво. Някои правителства 
изпълняват само консулта-
тивни функции, други уп-
равляват изцяло домейните 

щото има 400 000 абонати 
в София, и да се работи 
за оздравяването му. „Го-
ляма част от софиянци не 
ползват парно”, контрира 
го Каролев. 

Стъпка по стъпка
Да се направи подробен 
анализ на състоянието на 
дружеството, преди то да 
премине изцяло към общи-
ната, поиска Георги Кадиев. 
„Постъпвате безотговор-
но, защото не знаете какво 
вземате”, каза червеният 

кандидат-кмет. Според него 
загубата на „Топлофикация” 
за миналата година е била 
43 млн. лв., а за тази година 
се очаква да е на минус с 
38 млн. лв. „При сегаш-
ната събираемост цените 
на топлоенергията трябва 
да се увеличат с 23.4%, за 
да може дружеството да 
оцелее. Някой готов ли е 
да вдигне толкова цената”, 
попита Кадиев.

Гаранции
Кметът Йорданка Фандъ-

кова отговори, че си дава 
сметка за тежкото финан-
сово състояние на друже-
ството, но въпреки това 
общината трябва да поеме 
управлението му. Пред об-
щинския съвет тя обясни, че 
има гаранции за законови 
промени, които да гаранти-
рат по-висока събираемост. 
Фандъкова обясни, че е има-
ла разговори с „Булгаргаз” 
- дружеството, към което 
„Топлофикация” е голям 
длъжник. 

Красимира Янева

▶ Кандидат-кметът от БСП и общински съветник Георги Кадиев поиска анализ на 
дружеството, преди то да бъде придобито                снимка марина ангелова
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Общината замени 
Халите за  
градинка в центъра
Владимир Каролев 
ще даде решението на 
съвета на прокурор

След бурни дебати Сто-
личният общински съвет 
реши да замени 25% от 
„Централни хали” АД сре-
щу градинката до Руската 
църква с площ от 1305 кв. 
м. „За” замяната гласуваха 
33-ма общински съветници, 
„против” - 11 и 8 се въз-
държаха. Георги Кадиев от 
БСП и Владимир Каролев 
бяха категорично против. 
Те поискаха нови оценки на 
имотите.

Недоволните
„Оценката на дела на Сто-
личната община в Халите 
е занижена, а оценката за 
градинката е завишена”, обя-
ви Владимир Каролев. Той 
предложи да намери нов 
оценител, който да направи 
оценки. Освен това Каролев 
заплаши, че ще предаде на 
прокуратурата решението 
на общинския съвет за за-
мяната, против която той 
гласува. Делът на общината 
в Халите е оценен за 6.015 
млн. лв., а на градинката, 
чийто собственик „Абротеа 
интернешънъл” има разре-
шение и виза за строеж - 
5.592 млн. лв. „Абротеа” и 
собственикът на останалите 
75% от Халите - „Ащром”, 
са под шапката на „Ащром 
Б В” Холандия. Според 
споразумението „Абротеа” 
трябва да плати още почти 
450 000 лв. на кметството за 
замяната. 

Въпреки това обаче спо-
ред Каролев цената на гра-
динката е много висока и 
никой инвеститор не би 

София и Берлин ще работят по 
проекти за саниране на сгради
Канцлерът на Герма-
ния Ангела Меркел 
пристига в България 
през октомври 

София и Берлин ще започ-
нат да работят съвместно по 
редица икономически про-
екти. Един от тях ще е сани-
рането на старите панелни 
сгради в българската сто-
лица. Това заяви кметът на 
германската столица Клаус 
Воверайт след срещата си 
с министър-председателя 
Бойко Борисов и кмета на 
София Йорданка Фандъко-
ва. Над 50% от населението 
на европейските държави 
живеят в големите градове 
и столиците, затова трябва 
да се подобряват услови-
ята за живот в тях, заяви 
Воверайт. По думите му за 
тази цел е мерките, които 
се предприемат, трябва да 
бъдат както на местно ниво, 
така и на ниво Европейски 
съюз.

Предстоящо
Бойко Борисов обяви, че 

си, казва зам.-министърът. 
Затова и ведомството му 
организира допитване до 
потребителите какво точно 
трябва да направи в тази 
област.

Алтернатива
Според Славов обаче пра-
вителството няма как да по-
еме изцяло контрола върху 
.bg. В Европа има различни 
модели на управление на 
домейните, защото в някои 
държави правителството е 
създало регистрите. И ко-
гато държавата инвестира 
в регистъра, нормално е тя 
да има контрол, смята той. 
У нас обаче случаят не е та-
къв. Според него и сега има 
достатъчно регистратори, 
т.е. компании, които преп-
родават домейни - техният 
брой е над 20.  

Компанията му управлява 
над 30 хил. домейна .bg, 
регистрирани от създава-
нето на домейна през 1991 
г. досега. 

Христо Ласков

предстои посещение и на 
канцлера Ангела Меркел. 
Визитата е насрочена за 12 
октомври. Според Борисов 
срещата му с кмета на Бер-
лин е много важна присти-
гането на Меркел. 

Други срещи
По време на посещението си 
в България Клаус Воверайт 
се срещна и с президента 
Георги Първанов.  Визитата 

беше с цел берлинският кмет 
да информира държавния 
глава за инвестиционните 
намерения на Германия и 
за сферите, към които те ще 
бъдат насочени. Изключи-
телно важно е отношенията 
между България и ФРГ да 
бъдат развивани активно 
както на федерално ниво, 
така и на равнище федерал-
ни провинции, коментира 
Първанов. 

 Берлинският кмет Клаус воверайт (вдясно) комен-
тира, че София се нуждае от по-добра транспортна 
инфраструктура и жилищни сгради             
         снимка марина ангелова

▶

влагал пари в строеж върху 
земя, при положение че 1 
кв. м застроена площ ще 
му струва 500 EUR само 
заради скъпия терен. Спо-
ред Каролев „Абротеа” не 
би строила там. Според 
ГЕРБ софиянци не биха 
приели дори и едно кошче 
допълнително да се сложи 
в градинката.

Нова оценка поиска и чер-
веният общински съветник 
Георги Кадиев. „Трябва да 
има замяна, но при по-до-
бри условия за общината”, 
категоричен беше той. 

Нова оценка - ново 
споразумение
„Дори и да има нова оценка, 
която да е по-добра от се-
гашната, нямаме гаранции, 
че ответната страна ще я 
приеме и ще постигнем спо-
разумение”, каза Орлин Ива-
нов от ГЕРБ. „С 25% почти 
нищо не можем да направим 
в „Централни хали”, обясни 
Ангел Джамбазки - съветник 
от ГЕРБ. 

„Не всичко е бизнес. Има 
свещени места, които тряб-
ва да се запазят”, допълни 
Малина Едрева от ГЕРБ. 

Красимира Янева

 владимир Каролев▶
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България и Словакия са 
единствените страни от 
Източна Европа, където 
заетостта през последни-
те две години се е пони-
жила с по-бързи темпове 
в сравнение със спада на 
БВП. Това се казва в до-
клад на Световната банка 
за новите страни членки 
на ЕС (EU10). От между-
народната финансова ин-
ституция предупреждават, 
че високата безработица в 
страните от региона заедно 
с дисбалансите в иконо-
миките ще са основните 
пречки за възстановяването 
на страните.

За тази година се очаква 
безработицата в България 
да се увеличи до 8% в срав-
нение с 6.5% за 2009 г. 
Догодина обаче тя ще се 
свие до 7.2%, са прогно-
зите на СБ. България за-
едно с Чехия и Словения 
се нарежда на първите три 
места с на-ниско ниво на 
безработицата от всичките 
10 страни. Най-много са 
безработните в Литва, след 

това се нареждат Естония, 
Латвия и Словакия. В тези 
страни безработицата през 
тази, а и следващата година 
ще е над 10%.

През 2011 г. се очаква без-
работицата постепенно да 
започне да намалява, като 
три са основните фактори 
за свиването й. Според СБ 
това ще са продължаващи-
ят натиск върху частния 
сектор да подобри финан-
совото си състояние, мерки 
на правителствата за стаби-
лизиране на трудовия пазар 
и преструктурирането на 
публичния сектор.

Едно от основните пре-
дизвикателства пред пра-
вителствата на 10-те нови 
страни членки ще е да ус-
пеят да предотвратят пре-
връщането на цикличната 
безработица в структурна, 
се посочва в доклада.

Кой покрива  
критериите
Повечето новоприсъедини-
ли се страни в ЕС не покри-
ват критериите за членство 
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Безработицата у нас ще 
намалее през 2011 г.
Догодина се очаква пазарът на труда да започне да се възстановява, 
твърди доклад на Световната банка

в еврозоната.
От доклада на Светов-

ната банка става ясно, че 
България покрива един-
ствено критерия за държа-
вен дълг под 60%, докато 
останалите три показателя 
за нивото на дефицита, 
инфлацията и лихвените 
нива не ги покриваме. Ес-

тония, която догодина ще 
стане част от еврозоната, 
логично покрива всички-
те критерии, Чехия три, а 
Латвия два.

България, Латвия, Литва 
и Румъния имат за цел да 
се присъединят към евро-
зоната през 2013 или 2015 
г., докато Чехия, Унгария и 

Полша все още нямат посо-
чени дати за влизането във 
валутния съюз.

Анемичен ръст
Най-добре през първите 
три месеца на тази година 
се представят Полша и Сло-
вакия. Там икономическият 
ръст е най-голям. След тях 

се нареждат Унгария и Че-
хия, докато икономиките на 
България, Румъния, Есто-
ния и Латвия продължават 
да се свиват, посочват от 
СБ. Въпреки че е налице 
подем на икономиките, все 
още растежът е крехък, ста-
вя ясно от доклада.

Биляна вачева

До 15 дни трябва да 
бъде готов планът 
за рехабилитация на 
инфраструктурата

Близо 62 млн. лв. са не-
обходими, за да бъде до-
вършена започнатата ре-
хабилитация на отделните 
пътни отсечки. Това сочи 
предварителна информа-
ция на Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството към 31 
юни 2010 г. 

Срокове
В рамките на 15 дни 
трябва да бъде решено 
ремонтът на кои пътни 
участъци ще продължи и 
кои ще бъдат отложени за 
следващата година. Про-
блемните лотове се реха-
билитират по проектите 
„Транзитни пътища V” и 
„Рехабилитация на път-
ната инфраструктура” и 
се отнасят за второкласни 
и третокласни пътища. Те 
се финансират съответно 
чрез заем от Европейската 
инвестиционна банка и 
Световнана банка. Това 
стана ясно на проведена 
среща между министъра 
на регионалното развитие 
и благоустройството Росен 
Плевнелиев, председателя 

Завършването на пътните 
проекти ще струва 62 млн. лв. 

Жури от 17 души ще 
избира проектанта на 
„Българския Лувър”
Срокът за класиране 
на идейните проекти 
31 август може да се 
удължи

Жури от 17 души ще из-
бира проектанта на новия 
национален музеен комплекс 
в София. Комплексът, кой-
то вече получи названието 
„Българският Лувър”, ще 
бъде изграден в сградите на 
бившия ВМЕИ и Галерията 
за чуждестранно изкуство. 
За тяхната реконструкция 
кандидатстваха 31 идейни 
проекта.

Членове
Журито е от авторитетни и 
доказани хора, каза минис-
търът на културата Вежди 
Рашидов. Негов председател 
е главният архитект на Со-
фия Петър Диков. Поканени 
са и архитектите Александър 
Божков, Георги Гужгулов, 
Георги Бакалов (председател 
на Съюза на архитектите в 
България), Любомир Пелов-
ски и Евлоги Цветков. Двете 
директорки на Галерията за 
чуждестранно изкуство и на 
Националната художествена 
галерия Ирина Мутафчиева 
и Слава Иванова също ще 
оценяват идейните проекти 
на кандидатите. В журито 
влизат още висши служи-

тели на Министерството на 
културата, членове на Съюза 
на българските художници 
и др.

По план до 31 август жури-
то трябва да обяви първите 
три класирани идейни проек-
ти. Възможно е обаче поради 
големия брой кандидатури 
този срок да бъде удължен, 
казаха от културното минис-
терство.

Значение
По предварителни данни 
първият етап на реконструк-
цията на съществуващите в 
момента сгради ще струва 
15 млн. лв. В бюджета за 
тази година вече са отделени 
20 млн. лв. Това са разходите 
за 13 заплата в бюджетната 
сфера - пари, които идват и 
заминават, коментира минис-
тър Рашидов. Ако искаме да 
сме част от Европа, България 
заслужава подобен музей, 
в който да намерят място 
българските автори, добави 
той. Рашидов даде пример с 
Колизеума в Рим и Лувъра в 
Париж, които годишно при-
вличали над 100 млн. посе-
тители и от това се правело 
голям бизнес. В България 
има 70 хил. произведения на 
български автори, които мо-
же да бъдат изложени в този 
музей, каза министърът.

Мила Кисьова

на УС на Агенция „Пътна 
инфраструктура”(АПИ) 
Божидар Йотов и пред-
ставители на Камарата на 
строителите в България и 
Браншовата камара „Пъ-
тища”.

Според финансовите 
договори проектът „Реха-
билитация на пътната ин-
фраструктура” трябва да 
приключи в края на август 
следващата година, а край-
ният срок на програмата 
„Транзитни пътища V” е 
2013 г.

Разделяне
Планът, които се обсъжда, 
е участъците, които подле-
жат на рехабилитация, да 
бъдат разделени в три гру-
пи. В едната група попадат 
лотовете, които трябва да 
бъдат възстановени до края 
на тази година. Тези, чиито 
ремонтни дейности може 
да се отложат за 2011 г., ще 
попаднат във втората група. 
А в третата ще се наредят 
пътищата, по които дей-
ностите за рехабилитация 
ще бъдат спрени. „Водят се 

индивидуални разговори с 
фирмите изпълнители, за да 
се прецени какви дейности 
до момента са извършени 
на обектите и какво е необ-
ходимо още да се прави по 
тях”, съобщиха от АПИ.

„Ако сега спрат ремонт-
ните дейности на участъ-
ците, в които те вече се 
извършват, ще започнат да 
се разпадат”, коментира Ру-
мен Йовчев, председател на 
УС на Браншовата камара 
„Пътища”.

Николета Цветкова

▶ общо 33 лота с дължина на пътната мрежа близо  2100 км трябва да бъдат ремон-
тирани по двете програми снимка емилия костадинова
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Свитите разходи може да  
доведат до странични ефекти
Доклад на МВФ 
за еврозоната 
предупреждава 
за опасността от 
задушаване на 
растежа

Настоящата тенденция за 
намаляване на държавните 
разходи в еврозоната може 
да намали икономическия 
растеж на страните през 
следващите години. Това 
предупреждение отправи 
Международният валутен 
фонд (МВФ) в доклад за 
еврозоната след разговори с 
Европейската комисия (ЕК) 
и Европейската централна 
банка (ЕЦБ).

В него се казва, че по-
нататъшни икономически 
проблеми не може да бъдат 
изключени. Стремглавият 
спад на еврото от началото 
на годината го е довел поч-
ти до истинското му ниво, а 
рекордно ниската лихва от 
1% на ЕЦБ трябва да не се 
променя, за да подпомогне 
възстановяването. 

Ефект върху  
икономиката 
Страните с единната валута 
бяха заплашени от кредитен 
срив заради дълбоко за-
длъжнели страни като Гър-
ция, Италия, Португалия 
и Испания. Ограниченото 
отпускане на заеми може да 
потисне възстановяването 
на икономиката в района. 
Същият ефект може да се 
получи и от предприетите 
мерки за съкращаване на 
разходите. Повечето стра-
ни с европейската валута 
предприеха такива мер-

Услугите и 
производството в 
еврозоната растат 
Данните показват на-
маляване на натиска 
на кризата и съживя-
ване на износа
 
Услугите и производство-
то в еврозоната неочаквано 
отбелязаха ръст през юли. 
Общият индекс, измерващ 
деловата активност в двата 
сектора, се е увеличил от 
56 пункта през юни до 56.7 
този месец, показват данни 
на Markit Economics. Прог-
нозата на икономистите от 
Bloomberg  бе стойността му 
да падне до 55.5. 

Стойности  
Други данни също сочат, че 
възстановяването е по-силно 
от очакваното. Поръчките 
в индустрията са скочили 
с 3.8% през май, а очак-
ванията на специалистите 
бяха те да намалеят. Бизнес 
доверието във Франция над-

мина прогнозите през юли.  
Измерителят на услугите в 
страните с единната валу-
та, които осигуряват около 
60% от БВП на района, се 
качи на 56 пункта през този 
месец от 55.5 пункта през 
предишния. Показателят за 
производството в региона 
също скочи от 55.6 пункта 
през юни на 56.5 през юли. 
Индексът на услугите в Гер-
мания също тръгна нагоре и 
отчете 57.3 пункта спрямо 
54.8 през юни. 

Предпазливост 
Въпреки положителните 
цифри има основания и за 
предпазливост. Нараства-
нето се дължи предимно на 
скок на индекса на деловата 
активност в Германия, който 
отчете най-висока стойност 
от февруари 2007 г., докато 
активността в периферни-
те страни може да тръгне 
надолу.

Фед ще се намеси, ако 
кризата в САЩ продължи 
Сенатът иска от 
централната банка 
допълнителни 
стимули за 
възстановяване на 
икономиката 
Председателят на Федерал-
ния резерв на САЩ Бен 
Бернанке предупреди, че 
прогнозата за икономиката 
на страната е “необикнове-
но несигурна”, и обеща, че 
централната банка ще се 
намеси, ако възстановяване-
то се провали. Според него 
най-голямата в света ико-
номика ще отчете “умерен 
растеж, постепенно спадане 
на безработицата и овладяна 
инфлация през следващите 
години”. 

Анализ 
Бернанке подчерта сериоз-
ността на кризата и преду-
преди, че заетостта в част-
ния сектор продължава да 
расте с темпове, които не са 
достатъчни да намалят без-
работицата, която в момента 
е 9.5%. 

1.5
▶ трлн. USD е вложил Фед 
в ипотеки и държавни 
ценни книжа като начин 
да пребори рецесията и  
финансовата криза

Мнението на шефа на 
Фед е изразено по време 
на двудневното изслушване 
пред Конгреса, който трябва 
да реши как да се справи 
с високата безработица и 
несигурното икономическо 
съживяване. Сенаторите на-
тискат Бернанке да предпри-
еме допълнителни стимули 
за икономиката и той заяви, 
че Фед е готов да действа, 
когато се наложи, но не ка-
за, че това трябва да стане 
веднага. 

Завой 
Коментарите на управите-
ля на централния трезор 
разкриват обрат, тъй като 
досега усилията бяха на-
сочени към намаляване на 
мерките, предприети по вре-
ме на кризата за спасяване 
на положението. В резултат 
Фед държи трилиони долари 
в активи. Двата механизма 
за стимулиране на иконо-
миката - намаляване на лих-
вите и изкупуване на ценни 
книжа с цел осигуряване на 
ликвидност на пазарите, из-
глеждат блокирани. Въпреки 
това Бернанке се опита да 
убеди Сената, че банката 
може да действа в случай на 
необходимост, което обаче 
не успокои инвеститорите.  

Приходите от филми  
с рекорд през 2009 г.
Касовата  3-D лента 
на Джеймс Камерън 
“Аватар” доведе до 
скока на посещае-
мостта в кината

“Аватар”, касовият 3-D 
филм на Джеймс Камерън, 
вдигна приходите от кината 
във Великобритания през 
миналата година до рекорд-
ните 944 млн. GBP, съобщи 
Британският филмов съвет. 

отличници 
Филмът Mamma Mia!  на 
същия автор стана лентата, 
донесла най-големи брутни 
приходи за всички време-
на на островната държава, 
възлизащи на 92 млн. GBP 
към 20 юли, обяви съветът 
на брифинг, на който изнесе 
и данни от годишната ста-
тистика. 

“Хари Потър и Нечисто-
кръвният принц” и “Ледена 
епоха: Зората на динозаври-
те” също дадоха своя принос 
за рекордно добрата 2009 г. 
въпреки световната иконо-

мическа криза. 
“Посещенията в кината са 

устойчиви на криза. Хората 
спестяват от почивки в да-
лечни страни и скъпи стоки, 
но не се отказват от ходене 
на кино”, заяви председате-
лят на статистическия отдел 
на филмовия съвет Дейвид 
Стийл. 

По света
В световен мащаб лентите 

на продуценти, режисьо-
ри, автори и актьори от 
Великобритания, които 
през миналата година 
включват филма за Хари 
Потър, “Беднякът мили-
онер” и “Шерлок Холмс”, 
държат 7% от световния 
пазар, равен на брутните 
2 млрд. USD. 

Това обаче е под полови-
ната от 15-процентния дял 
през 2008 г. 

ки като начин да намалят 
бюджетните си дефицити. 
Връщането на доверието 
може да омекоти удара, но 
като цяло индивидуалното 
потребление няма да до-
принесе значително за рас-
тежа, поне не преди края на 
2011 г., се твърди в доклада 
на институцията.

В страните, при които 
фискалната надеждност е 
под въпрос, първоначална-
та консолидация немину-
емо ще задуши търсенето 
в краткосрочен план. Ако 
спадът на бизнес доверие-
то се задържи, може да се 
стигне до намаляване на 
растежа през втората поло-
вина на тази година. 

Европейската  
валута
Има рискове и за еврото, 
което загуби 16% от стой-
ността си от началото на 
годината според данни от 
1 юли. “Ако най-мрачните 
рискове се материализират, 
последствията ще бъдат 
жестоки. Те ще заплашат 
възстановяването в свето-
вен мащаб, финансовите 
условия остро ще се вло-
шат и еврото ще се обезце-
ни значително”, твърди до-
кладът. Монетарната поли-
тика на ЕЦБ може да бъде 
от голяма подкрепа, но ще 
бъде трудно да се затегнат 
изискванията за обезпече-
ние. Това трябва да стане 

едва след преминаване на 
кризата в еврозоната. 

Надежда 
Еврозоната бе изправена 
пред сериозен тест на па-
зарите през последните 
месеци. Настоящият смут 
е резултат от непостоянна 
политика на някои държави, 
забавено възстановяване на 
финансовата система и про-
пуски в икономическото 
управление в резултат на 
кризата. 

На всички тези фрон-
тове обаче са предприети 
действия и ако те про-
дължават с това темпо, 
възходящото развитие ще 
се затвърди. 

МвФ отбелязва предприетите мерки за овладяване на кризата в страните  
с единна валута, но даде и своите препоръки
▶

Бен Бернанке▶
въпреки кризата хората не се отказват от  

ходенето на кино
▶

снимки bloomberg

Върховният съд на ООН 
обяви вчера, че деклара-
цията на Косово за неза-
висимост от Сърбия  не 
нарушава международните 
закони. С 10 гласа “за” 
срещу 4 “против” съдиите 
дадоха зелена светлина 
на Косово да продължава 
да търси международно 
признание. Страната пре-
дизвика остри спорове в 
световен мащаб, когато 
през 2008 г. се отдели от 

Сърбия след кръвопролит-
ната война през 1998-1999. 
Последва почти едно десе-
тилетие на международно 
управление. 

Независимият статут бе 
признат от 69 страни, меж-
ду които САЩ и повечето 
страни от Европейския съ-
юз, включително България. 
Сърбия и Русия обаче са 
между най-върлите отрица-
тели на независимия статут 
на Косово. 

Съдът в Хага призна 
независимо Косово
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Постоянно растящият обем 
на лошите кредити и слож-
ната макроикономическа 
обстановка у нас накара 
банките да предприемат но-
ва маневра за запазване на 
бизнеса си - увеличение на 
капитала. 

Вече четири банки - Пи-
реос Банк България, МБК 
Юнионбанк, СИБАНК и 
Емпорики Банк България, 
предприеха тази стъпка. 
През есента се очаква още 
от тях да го направят. 

Наблюдение
В действията на банките 
някои икономисти вече съ-
зряха налични проблеми. 

Според Красен Йотов от 
Industry Watch причините 
за увеличението на капита-
лите са сериозният ръст на 
лошите кредити и спрените 
кредитни линии от страна 
на банките майки към под-
разделенията си. По думите 
му в тази ситуация местните 
подразделения на банките 
имат по-голяма необходи-
мост от собствен капитал. 
Банкерите отричат да имат 
проблем с финансирането от 
страна на банките майки.

Tежката икономическа 
обстановка е в основата на 
действията на банките, каза 
бившият министър на ико-
номиката Николай Василев. 

„Периодът е такъв - лошите 
кредити се увеличават, има 
много провизии, печалбите 
намаляват, има опасност 
от загуби, намалява дове-
рието на инвеститорите”, 
обясни Василев. По думите 
му обаче увеличението на 
капитала е признак на дове-
рие и на мощ, а тези, които 
не могат да го направят, ще 
загубят още. 

Кредити
Че в основата на тенденцията 
са лошите кредити, твърди и 
Любомир Христов. „Това е 
отговор на увеличаващите се 
лоши кредити”, категоричен 
е и финансистът. По думи-

те му, когато състоянието 
на активите се влошава, е 
необходимо именно да се 
увеличават капитали.

Водещите банкери твър-
дят, че увеличенията на 
капитала са добра стъпка 
и гаранция за стабилност. 
„Увеличаването на капи-
тала е признак на сила, 
а не на слабост”, каза 
главният изпълнителен 
директор на най-голямата 
банка у нас УниКредит 
Булбанк Левон Хампар-
цумян. „Ако някой е во-
дил бизнес с много малък 
капитал, това би могло да 
е причина сега той да се 
повишава, а ако загубите 

Вече четири банки предприеха тази стъпка,  
а очакванията са през есента още от тях  
да го направят

Банките се застраховат от        ефекта на лошите кредити 
с вълна от увеличения на         капитала си

Банките имат 
по-голяма нужда от 
собствен капитал
Истината е, че през 
последната година имаше 
голям ръст на необслужва-
ните кредити. Това се от-
разява много по-сериозно 
на някои банки, отколкото 
на други. От тази гледна 
точка те искат да се подси-
гурят чрез увеличение на 
капитала. От друга страна, 
банките майки ограничиха 
кредитирането и отпус-
кането на нови кредитни 
линии към местните им 
подразделения. Местните 
банки имат по-голяма необ-
ходимост да имат собствен 
капитал. Не всичко обаче 
се дължи на тези фактори. 
Не трябва да забравяме, че 
кредитирането е застинало, 
но в следващите месе-
ци банките ще отпускат 
повече средства, а ръстът 
на лошите кредити ще се 
забави. 

Голям 
процент от 

лошите кредити 
е концентриран в 
няколко банки, но 
това е поверителна 
информация и само 
БНБ има данни 

Красен Йотов, 
Industry Watch

КомпаНии 
и пазари
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По-добре е да се 
натрупват резерви
Периодът е такъв 
- лошите кредити се 
увеличават, има много 
провизии, печалбите на-
маляват, има опасност от 
загуби, намалява довери-
ето на инвеститорите. И 
за да отговорят на регула-
торни рискове, да запазят 
доверието, както и да се 
предпазят от сътресения. 

По-добре е в сравни-
телно добри времена 
да натрупат резерви под 

Това е при-
знак на дове-

рие и на мощ

Николай Василев, 
бивш министър на икономиката

Целта ни е експанзия 
Капиталовата 
инжекция от 10 млн. 
EUR бе направена с цел 
експанзия, увеличение 
на кредитната дейност на 
банката и заздравяване 
позициите й в предизви-
кателната бизнес среда. 

Увеличението на 
капитала показва под-
крепата и доверието на 

атанасиос петропулос, 
гл. изпълнителен директор на 
Емпорики Банк България

Има нещо, което не 
трябва да забравяме, като 
анализираме, е удобно да 
обобщаваме цялата банкова 
система, но по-големият 
процент на лошите кредити 
е концентриран в няколко 
банки. Може точно те да 
увеличават капиталите 
си, но това е поверителна 
информация и само БНБ 
има данни за нея. 

формата на капитал. Това 
е признак на доверие и на 
мощ, а тези, които не могат 
да го направят, ще загубят 
още. Смущаващо е, ако ня-
ма увеличение на капитала.

акционерите за дълго-
срочните перспективи за 
растеж на Емпорики Банк 
България.

Ще увеличим 
кредитната 

дейност

Резултати
Фирмите са 
върнали 500 
кредита от ББР
Компаниите са погасили 
над 500 кредита по двете 
програми за целево финан-
сиране на малки и средни 
предприятия и земеделски 
производители, които бяха 
отпуснати по линия на Бъл-

гарската банка за развитие. 
Общият размер на погасе-
ните заеми е близо 77 млн. 
лв., съобщиха от ББР. Към 
края на юни са погасени 
396 заема на стойност 45 
млн. лв., които са били по 
програмата за селскосто-
пански производители. По 
програмата за оборотно 
и инвестиционно финан-
сиране на малки и средни 
предприятия фирмите са 

върнали 106 кредита на 
обща стойност 31.8 млн. лв.
Броят на активните кредити 
по двете програми в края на 
юни е 1090, а стойността им 
е близо 430 млн. лв. Данни-
те на ББР сочат, че в края 
на полугодието търговските 
банки са предоставили на 
бизнеса 99.8%, или 374.3 
млн. лв., от предоставената 
от ББР програма за оборот-
но финансиране.
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Вече четири банки предприеха тази стъпка,  
а очакванията са през есента още от тях  
да го направят

Банките се застраховат от        ефекта на лошите кредити 
с вълна от увеличения на         капитала си

Отчет
Продажбите 
на „Светлина” 
гаснат
Приходите от продажби 
на производителя на 
електрически крушки 
„Светлина” продължават 
да гаснат. Това показва 
отчетът на компанията, 
представен пред 

Българската фондова 
борса. За полугодието 
на 2010 г. те намаляват 
с 27% до 280 хил. лв. 
По-голямата част от 
постъпленията идват 
по перото „Други”, а 
приходите от продукция 
са само 20 хил. лв. 
Намалени са приходите 
от продажба на стоки 
поради това, че се 
осъществяват продажби 

на електрически лампи 
само от наличности, 
а това влияе върху 
асортимента и темпа 
на реализацията, 
обясняват от компанията. 
Увеличават се обаче 
приходите от лихви. 
В края на юни 2010 
г. те достигат 91 хил. 
лв. спрямо отчетените 
година по-рано 77 хил. 
лв. Нарастването на 

Това е буфер срещу 
лошите кредити
Всяка банка увеличава 
капитала си в зависи-
мост от това какъв порт-
фейл има, какви дейности 
планира и в зависимост от 
разпоредбите за капитало-
вата адекватност пресмята 
колко капитал й трябва. 
Проблем е, когато не може 
да се увеличи капиталът, а 
не когото се увеличава. Та-
зи стъпка е най-нормално-
то нещо в сегашната среда. 
Вдигането на капитал озна-
чава, че банките се готвят 
да развиват работата си. 
Капиталовата адекватност 

Проблем е, 
когато не 

може да се увеличи 
капиталът

Емил Хърсев, 
финансист

Повишението е 
по-голяма гаранция 
за клиентите
Необходимо е да се 
увеличават капитали, 
когато състоянието на 
активите се влошава. Капи-
талът е буферът за загуби 
между баланса на банката, 
активите и клиентите й 
- тези, които са си вложили 
парите в нея. Това е отго-
вор на увеличаващите се 
лоши кредити. Важното е, 
че между хората, които си 
държат депозитите в бан-
ката, и нейните евентуални 
бъдещи загуби има някаква 
сигурност. Това е буфер 

Банките имат 
възможност 

по-лесно да спазват 
разпоредбите на 
БНБ

Любомир Христов, 
икономист

Увеличението на 
капитала е признак 
на сила и стабилност
Увеличаването на 
капитала е признак на 
сила, а не на слабост. 
Ако банката реализира 
загуби, първо посяга към 
провизиите, но ако те не 
стигат, следващата линия 
на съпротива е капита-
лът. И ако посегнеш на 
капитала, после трябва 
да го увеличиш. По-го-
лям капитал е резервът 
за бъдещи благополучия. 
Увеличението на капита-
ла може да е и намерение 
да се купуват фирми, 

То може да е 
и намерение 

за изкупуване на 
компании

Левон Хампарцумян, 
гл. изпълнителен директор  
на УниКредит Булбанк

на капитала. Така банките 
имат възможност по-лесно 
да спазват разпоредбите 
на БНБ. 

някой, който има по-го-
лям капитал, много лесно 
може да купи. Никога 
не е еднозначно. За нас 
това е в корпоративната 
култура. 

има много общо с лошите 
кредити и потенциалните 
загуби, които банката може 
да натрупа. Сегашното 
увеличение на капитала е 
буфер срещу бъдещи лоши 
кредити. 

му са толкова големи, че 
са изяли капитала, е не-
обходимо да се увеличи”, 
уточни Хампарцумян. 

Според него лошите кре-
дити не би трябвало да 
играят особена роля, но 
все пак зависи от размера 
на необслужваните заеми. 
„Никога не е еднозначно”, 
коментира той, като допъл-
ни, че зад увеличението мо-
же да се крие и намерение 
за купуване на фирми.

нагоре по 
капиталовата 
стълбичка
Първото увеличение на ка-
питала направи Пиреос Банк 

България. С решение на ак-
ционерите на банката беше 
взето решение 41.31 млн. лв. 
от печалбата да бъдат приба-
вени към собствения капи-
тал. Акционерният капитал 
на Банка Пиреос България 
е увеличаван два пъти през 
последните четири години, 
уточниха от трезора. МБК 
Юнионбанк също увеличи 
капитала си в началото на 
миналия месец. Повишени-
ето тук беше с 8.5 млн. лв. 
до 79.911 млн. лв. СИБАНК 
пък увеличи капитала си от 
69.720 млн. лв. на 79.374 
млн. лв. Преди няколко дни 
и Емпорики Банк България 
предприе същата крачка, ка-

то собственият капитал на 
трезора нарасна с 19.5 млн. 
лв. и достигна 71.2 млн. лв.
През есента и УниКредит 
Булбанк ще увеличи капи-
тала си. Левон Хампарцумян 
обясни, че очаква това да се 
случи в края на септември. 
По думите му предстоящото 
увеличение в УниКредит 
Булбанк е част от корпора-
тивната политика на бан-
ката. 

Чрез увеличението на 
капитала МКБ Юнионбанк 
засилва гъвкавостта и въз-
можността си да се развива 
по-успешно в затруднената 
икономическа обстановка, 
коментираха от трезора. 

От банката допълниха, че 
по този начин остават и 
сред десетте банки с най-
голям размер на капитала. 
А освен това така ще може 
да предлагат повече конку-
рентни продукти - кредити 
и депозити. „Капиталова-
та инжекция от 10 млн. 
EUR беше направена с 
цел експанзия, увеличение 
на кредитната дейност на 
банката и заздравяване на 
позициите й в предизви-
кателната бизнес среда”, 
обясни Атанасиос Петро-
пулос, главен изпълните-
лен директор на Емпорики 
Банк България. 

радослава Димитрова

приходите от лихви се 
дължи на увеличения 
размер на предоставения 
заем на „Синергон 
холдинг”, който към 30 
юни 2010 е 3.4 млн. лв., 
обясняват от компанията 
в отчета за дейността си. 
Въпреки понижените 
си приходи сливенската 
компания намалява 
загубата си 10 пъти до 5 
хил. лв. 

Решения
По 12 хил. лв. 
тантиеми за 
надзорa в „Албена”
Членовете на надзорния 
съвет на „Албена Инвест 
холдинг” АД ще получат 
по 12 хил. лв. тантиеми, 
реши общото събрание на 
холдинга. Общата сума от 
36 хил. лв. ще бъде раз-

делена между Владимир 
Пенчев, Павлина Цочева 
и Бранимир Ханджиев. 
Акционерите обаче решиха 
да променят НС, като осво-
бодят Владимир Пенчев и 
Павлина Цочева и назначат 
на тяхно място Красимир 
Станев и Маргарита Тодо-
рова. Инвеститорите в хол-
динга гласуваха да раздадат 
брутен дивидент по 0.40 лв. 
на акция.



Силен ръст на износа 
повиши продажбите 
на “София-БТ”
Тютюневата фабрика излиза на печалба от  
4.6 млн. лв. за полугодието на 2010 г. 
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Силен ръст на реализирана 
продукция на външни па-
зари изстреля продажбите 
на “София-БТ” АД с 58% 
през първото полугодие на 
тази година, показва некон-
солидираният отчет на фа-
бриката, предаден на БФБ. 
Приходите от продажби за 
януари - юни 2010 г. са 57.5 
млн. лв. спрямо 36.4 млн. лв. 
за съпоставимия период на 
миналата година.

причина
Разбивка на приходите в 
доклада за дейността на 
компанията показва, че по-
стъпленията от продадени 
цигари на външни пазари са 
се увеличили със 147% до 
48.72 млн. лв. Продажбите 
на българския пазар обаче се 
свиват с 51.6% на годишна 
база и в края на юни 2010 г. 
са 7.5 млн. лв. От дружество-
то обясняват понижението 
на приходите от българския 
пазар с по-високия акциз 
на цигарите, който влезе 

С чист резултат от 3.1 
млрд. SEK автомобил-
ният производител из-
превари очакванията

Вторият по големина про-
изводител на камиони в 
света Volvo излезе на пе-
чалба през второто триме-
сечие на 2010 г., след като 
година по-рано отчете за-
губа. Постепенният ръст в 
търсенето на продуктите на 
компанията, подобрената 
производителност на заво-
дите и свитите разходи са 
сред основните причини за 
постигнатите резултати.

Възстановяване
Шведската компания обяви 
нетна печалба за изминали-
те три месеца от 3.1 млрд. 
SEK (420 млн. USD), докато 
година по-рано загубите 
стигаха 5.6 млрд. SEK. От 
групата отчетоха и ръст от 
27% при продажбите - от 54 
млрд. SEK през 2009 г. до 
68.8 млрд. SEK през 2010 
г. Печалбата преди данъци 
достигна 4.5 млрд. SEK, ко-
ето е доста над очакваните 
от анализаторите 3.4 млрд. 
SEK. Основен двигател на 
увеличението е доброто 
представяне на подразде-
лението за строително обо-
рудване. Отбелязаният ръст 

Volvo излезе на зелено 
за второто тримесечие

от 82% при продажбите 
на камиони също е оказал 
съществено влияние.

Търсене
Възстановяването на тър-
сенето на основните пазари 
на компанията доведе до 
по-силни продажби през 
второто тримесечие, заяви 

главният изпълнителен ди-
ректор на Volvo Лейф Йо-
хансон. Особено силен ръст 
на търсенето се забелязва 
в Азия и Южна Америка. 
Въпреки това продажбите 
остават слаби, а увеличени-
ето на печалбата се дължи 
главно на съкращаването на 
разходите, добави той.

Nokia Corp. отчете спад 
от 40% в чистата си пе-
чалба за второто тримесе-
чие на 2010 г. Причината 
за слабия резултат е, че 
финландската компания 
не успя да се противопос-
тави адекватно на прекия 
си конкурент във високия 
клас смартфони Apple и 

неговия iPhone. Все пак 
Nokia е оптимист за бъде-
щето и смята, че пускането 
на новите модели през тази 
година ще обърне негатив-
ната тенденция.

Компанията обяви нетна 
печалба от 227 млн. EUR 
за второто тримесечие на 
годината в сравнение с 380 

млн. EUR за същия период 
на 2009 г. Все пак сегашни-
те показатели са малко по-
добри от предварителните 
прогнози. За разлика от 
печалбата продажбите на 
компанията леко са се уве-
личили до 10 млрд. EUR от 
9.91 млрд. EUR за предход-
ното тримесечие. 

Nokia разочарова с 
финансовите си показатели

Синдикът в  
“Ален мак” се 
оказа временен
Съдът е назначил 
Стефан Георгиев 
заради опасения 
от разпродажба на 
заложените имоти

Стефан Георгиев, който е 
определен от Апелатив-
ния съд в Пловдив за син-
дик на “Ален мак” АД, се 
оказа, че е назначен само 
временно на този пост. 
Това показва публикувано-
то в Търговския регистър 
определение по делото за 
обявяване на закъсалото 
козметично дружество в 
несъстоятелност.

Темида
Все още Пловдивският 
апелативен съд не се е 
произнесъл по молбата 
на ПОК “Доверие” за обя-
вяване на “Ален мак” в 
несъстоятелност. Магист-
ратите обаче са прецени-
ли, че е необходимо да се 
назначи временен синдик 
в козметичната компания, 
тъй като има опасност да 
започне разпродажба на 
заложените като обезпе-
чение имоти по първата и 
по-голяма облигационна 
емисия на “Ален мак”.

За да запази наличното 
имущество на “Ален мак”, 
Темида е назначила син-
дика. Основанието е чл. 

629а ал. 1 от Търговския 
закон, според който съдът 
има право да назначи син-
дик, преди да произнесе 
решението си по молбата 
за откриване на производ-
ство по несъстоятелност.

акционери
Общите задължения по 
двете облигационни еми-
сии на “Ален мак” към 
10 януари 2010 г. са 11.02 
млн. лв. До 23 юни, кога-
то е било заседанието на 
съда, не е имало плащане 
по задълженията, се казва 
в определението на ма-
гистратите. На въпросното 
изслушване на страните 
по делото козметичното 
дружество е потвърдило, 
че няма плащания по дъл-
говите книжа.

На камък удариха и пла-
новете на “Ален мак” да 
смени името си, тъй като 
кредиторите по втората 
емисия, където са заложе-
ни почти всички акции на 
дружеството, решиха да 
гласуват против промяна 
на устава на проведеното 
в понеделник общо съ-
брание на акционерите. 
Облигационерите обаче 
се съгласиха Петър Тер-
зиев да напусне надзор-
ния съвет, като на негово 
място беше избран Ленин 
Илиев.

Печалбата на веригата ка-
фенета Starbucks за третото 
тримесечие на финансова-
та година нарасна с 37%. 
Скокът се дължи основно 
на силните продажби на 
разтворимо кафе и студени 
кофеинови напитки. Прог-
нозата на компанията за 
по-слабо представяне през 
следващите месеци обаче 
се отрази на акциите, които 
поевтиняха с около 2%.

Печалбата на Starbucks дос-
тигна 207.9 млн. USD през 
третото тримесечие. Продаж-
бите нараснаха с 8.7% до 2.6 
млрд. USD. В обектите, които 
работят от поне една година, 
продажбите се увеличиха с 
9%, като изпревариха очак-
ванията на анализаторите за 
ръст от 7%.

Starbucks отчете близо  
40% ръст на печалбата

След като сви разходите 
си и затвори нерентабил-
ните обекти, компанията 
отново планира строител-
ство на нови кафенета. В 
програмата й се предвижда 
откриването на 100 нови 

обекта в САЩ и 200 из-
вън страната до края на 
финансовата година през 
септември. Още 500 нови 
магазина ще бъдат отворе-
ни през 2011 г., най-вече в 
чужбина.

в сила от 1 януари 2010 г. 
Ръстът на контрабандно 
продаваните цигари у нас 
също е оказал негативно 
влияние на “София-БТ”, се 
казва още в доклада за дей-
ността. Общите приходи 
на дружеството се пови-
шават с 55% до 58.5 млн. 
лв. Увеличението се дължи 
на по-високите обеми, на 
повишение на продажни-
те цени, каза за в. “Пари” 
Павлин Павлов, директор 
за връзки с инвеститорите в 
“София БТ”. По думите му 

благоприятно се е отразил 
и курсът на щатския долар, 
тъй като половината износ 
е в такава валута. Очаквам 
да се запази тенденцията 
на ръст на приходите и през 
оставащите месеци на 2010 
г., добави Павлов.

резултат
Софийската тютюнева фа-
брика излиза на печалба от 
4.6 млн. лв. през първите 
шест месеца на 2010 г. По-
вишението на финансовия 
резултат е почти 200% на 

годишна база, тъй като за 
полугодието на миналата 
година дружеството беше на 
загуба от 4.7 млн. лв.

Излезлият отчет беше 
приет като положителна 
новина от инвеститорите 
и книжата на “София-БТ” 
се повишиха с 11.07% по 
време на вчерашната сесия 
на БФБ. По позицията бяха 
сключени 8 сделки, в които 
минаха 1590 лота, а цената 
на затваряне достигна 15.55 
лв. за акция. 

атанас Христов
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от продажба 
на цигари

България Износ Общ и приходи

Печалба

Финансови резултати на "София�БТ" АД за първото полугодие, в хил. лв.

ръстът на печалбата се дължи главно на съкраща-
ването на разходите, призна главният изпълните-
лен директор на Volvo Лейф Йохансон

▶

 Добрите резултати на веригата кафенета се 
дължат основно на продажбите на разтворимо кафе 
и студени напитки

▶

Снимки bloomberg



Резултатът от инвес-
тиционно банкиране 
се свива наполовина

Втората по големина банка 
в Швейцария Credit Suisse 
увеличи печалбата си за вто-
рото тримесечие на 2010 г. 
благодарение на получения 
данъчен кредит. Резултатът 
от инвестиционно банкира-
не обаче се сви наполовина 
заради оттеглянето на кли-
енти от пазара.

Представяне
Печалбата на финансовата 
институция нарасна с 1.4% 
и достигна 1.59 млрд. CHF 
в сравнение с 1.57 млрд. 
CHF за същия период на 
миналата година. Банката 
получи данъчен кредит за 
522 млн. CHF и обяви, че 
е спечелила 922 млн. CHF 
от спада в стойността на 
собствените й пасиви. 

Приходите от търговия 
с ценни книжа обаче са се 
свили с 27% спрямо пре-
дходното тримесечие и са 
достигнали 3.16 млрд. CHF. 
Макар че сделките с акции 
са се увеличили с 2%, спа-
дът, отбелязан при облига-
циите, е цели 46%. Според 
Credit Suisse това се дължи 
на нестабилните финансови 
пазари.
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Credit Suisse отчита 
слаб ръст на печалбата

Услугата PayPal със 
17% повече  
приходи от миналата 
година

Акциите на онлайн аукци-
она eBay Inc. скочиха с 4%, 
след като компанията опо-
вести финансовите си ре-
зултати за второто тримесе-
чие. Американският гигант 
отчете печалба от 412 млн. 
USD, или с 26% повече от 
тази за същия период през 
м.г. (327 млн. USD). Пазарът 
оцени доброто представяне, 
след като акциите на eBay 
спаднаха с около 23% през 
последните месеци.

Добри показатели
Общите реализирани при-
ходи възлизат на 2.22 млрд. 
USD, което е с 6% повече 
от миналогодишните. За 
сравнение прогнозите на 
анализаторите бяха за по-
стъпления от 2.16 млрд. 
USD. Добрите резултати 
се дължат на подобрения 
в основния бизнес на ком-
панията, както и на ръст в 
отдела, предлагащ услугата 
PayPal, обясняват специали-
сти. Основният бизнес на 
eBay, който представлява 
платформа за осъществя-
ване на онлайн аукциони, е 
нараснал с 11% до 1.4 млрд. 
USD, докато приходите от 

PayPal са достигнали 817 
млн. USD, което е със 17% 
повече от миналата година. 

Умерен оптимизъм
За настоящото тримесечие 
компанията залага по-кон-
сервативни прогнози. Очак-
ваните приходи от 2.13  до 
2.18 млрд. USD не съвпадат 
с тези на анализаторите - 
2.21 млрд. USD. В изчис-
ленията си eBay калкулира 
и 70 млн. USD загуби от 
валутни курсове. Специа-
листи припомнят, че поради 
силния долар веднъж вече 
гигантът трябваше да на-
мали прогнозата си с 250 
млн. USD. 

Пазарът приема добре 
резултатите на eBay

Руската Межпромбанк успя да  
удължи срока на облигациите си
Вложителите в друга 
емисия книжа на бан-
ката може да поискат 
предсрочно  
изплащане

Руската Международна 
промишлена банка на сена-
тора Сергей Пугачов успя 
да събере необходимите 
гласове за преструктури-
ране на една от двете си 
просрочени емисии евро-
облигации. За едногодиш-
но отлагане на плащанията 
в сряда гласуваха вложите-
лите в над 90% от дългови-
те книжа. Притежателите 
на втората емисия обаче 
планират да поискат чрез 
съда да им бъдат изплатени 
предсрочно облигациите, 
което може да доведе до 
второ просрочване по пър-
вата емисия, коментира в. 
„Коммерсант”.

мощна подкрепа
На събрание в Лондон дър-
жателите на книжа с падеж 
6 юли 2010 г. решиха да 
преструктурират дълг на 
стойност 200 млн. EUR. За 
това гласуваха вложители-
те в 92% от емисията. За 
да мине удължаването на 
срока на книжата се изис-
кват гласовете на две тре-
ти от инвеститорите. Това 
означава, че падежът на 

емисията се разсрочва до 6 
юли 2011 г. Межпромбанк 
пък ще изплати на вло-
жителите купон в размер 
на 9%, което се равнява 
на 18 млн. EUR, както и 
допълнителна еднократна 
премия в размер на 5% (10 
млн. EUR) на тези от тях, 
които са приели преструк-
турирането до 14 юли. 
Според съобщението на 
банката това са над 90% от 
облигационерите.

изискуем дълг
Пропускането на плащане-
то на 6 юли обаче може да 
направи изискуем дълга по 
емисията за 200 млн. USD, 
чийто падеж е през 2013 
г. Освен това на два пъти 
преди това Межпромбанк 
не изпълни задълженията 
си по необезпечен кредит 
за 32 млрд. RUB от цен-
тралната банка на Руската 
федерация. На 5 юли кре-
дитът беше предоговорен 
за шест месеца, като за 
обезпечение бяха използ-
вани корабостроителни-
те активи на „Обединена 
промишлена корпорация” 
(ОПК), в която банката 
участва.

обратен ефект
Възможността облига-
ционерите в емисията с 
падеж 19 февруари 2013 

г. да изискат предсрочно 
дълга се потвърждава и 
от факта, че Национални-
ят депозитарен център е 
получил официално съ-
общение от клиринговата 
къща Euroclear Bank, че 
предстоят „корпоративни 
действия” по отношение на 
въпросните еврооблигации 
на Межпромбанк. В случай 
че заявлението бъде под-
крепено от вложителите в 
25% от облигациите, може 
да се стигне до съдебно 
искане дългът да бъде из-
платен незабавно. Това пък 
автоматично ще даде право 
на инвеститорите в първа-
та емисия да изискат по-
гасяване на облигациите. 
Според анализатори това 
може да накара банката да 
предложи още отстъпки на 
вложителите.

Спасителен вариант
Такъв сценарий ще мо-
же да се избегне, ако соб-
ственикът на ОПК Сергей 
Пугачов договори продаж-
бата на някои небанкови 
активи на корпорацията. 
От компанията съобщиха, 
че успешно са завършили 
преговорите с японската 
Mitsui, която иска да купи 
находище на въглища. Об-
мисля се и продажбата на 
няколко дъщерни фирми 
на ОПК.

 освен че забави плащанията по облигациите си, межпромбанк не успя да 
изпълни и задълженията си по кредит за 32 млрд. RUB от централната банка на 
русия                 Снимка ReuteRs

▶

Подразделения
Подразделението за частно 
банкиране отчете нетни но-
ви активи на стойност 13.8 
млрд. CHF за тримесечието 
благодарение основно на 
бизнеса в Азия, Русия и 
Близкия изток. Печалба-
та му преди данъци обаче 
намаля със 7% до 874 млн. 
CHF заради по-високите 
оперативни разходи. Брут-
ната печалба от инвести-
ционно банкиране спадна 
с 53% до 784 млн. CHF в 
сравнение с 1.66 млрд. CHF 

преди година.

Капитализация
Швейцарската банка успя 
да запази високо ниво на 
адекватност на първичния 
капитал - 16.3%, което е 
един от най-добрите резул-
тати в сектора. Проведените 
от швейцарския финансов 
регулатор стрес тестове не 
бяха и наполовина толкова 
строги като тези, които се 
правят в ЕС, заяви главният 
финансов директор на Credit 
Suisse Ренато Фасбинд.

 Стрес тестовете, проведени от швейцарския 
регулатор, въобще не бяха строги, каза главният 
финансов директор на Credit Suisse ренато Фасбинд  
                   Снимка BloomBeRg

▶

Добрите резултати на онлайн аукциона eBay се дължат до голяма степен на 
услугата PayPal                          Снимка BloomBeRg

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6920,5 6960
Калай LME USD/т 18395 18400
Олово LME USD/т 1894 1905
Цинк LME USD/т 1902,5 1929
Алуминий LME USD/т 2006,5 2029
Никел LME USD/т 19825 19850
Алуминиева сплав LME USD/т 2110 2030

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1186,8 1187
Сребро LME USD/тр.у. 17,73 17,77
Платина LME USD/тр.у. 1516,5 1521
Паладий LME USD/тр.у. 451,5 454,4
Родий LME USD/тр.у. 2125 2175

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 76,97 77,44
Брент ICE USD/б 75,66 75,66
Газьол ICE USD/т 645,25 639,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,58 4,58
Бензин 95 NYMEX USD/т 698 -
Нафта NYMEX USD/т 621 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 220,46
Царевица Yellow CBT USD/т 156,20
Ечемик Feed ASX USD/т 220,13
Памук No.2 NYBOT USD/т 1630,07
Какао  NYBOT USD/т 2925,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3516,31
Соя No.2 ICE USD/т 362,75
Захар White NYSE LIFFE USD/т 554,80

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 23.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	22.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,54 1127,38

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

21.07.2010	г.

157,16 156,40 155,63 155,25 153,33 153,33   
11,85 11,79 11,73 11,70 11,56 11,56   
85,17 84,76 84,34 83,93 82,69 82,69   
98,54 98,06 97,58 97,11 95,67 95,67   
749,49 745,85 742,21 738,57 727,66 727,66   
158,16 157,41 156,66 155,90 150,63 150,63   
76,01 75,65 75,28 74,92 73,09 73,09   
148,36 147,64 146,93 146,22 142,65 142,65   
291,61 290,22 288,83 287,44 277,72 277,72   
186,56 185,68 184,79 183,90 177,68 177,68   
225,93 224,85 223,78 222,70 215,17 215,17   
78,49 78,11 77,74 77,37 74,75 74,75   
228,97 227,88 226,79 225,70 218,07 218,07   

до	15.00	ч.	на	20.07.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6422 4.6654  4.8279 4.6422 4.5494   -9.85% 14.97% -11.01% -26.42% 21.01.2008
фонд в акции 6.5297 6.5623  6.7909 6.5297 6.3991   -7.82% 14.32% -8.19% -15.70% 23.01.2008
високодоходен 10.1273 10.2792  10.5324 0.0000 0.0000   0.67% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1944    2.1944    -11.95% 27.53% -5.97% -58.81% 12.11.2007
балансиран 2.6172    2.6172    -12.02% 24.17% -7.85% -52.20% 12.11.2007

паричен пазар 11.1650  11.1594  11.1427 11.1538 11.1538 11.1594 3.88% 0.13% 6.94% 6.33% 06.10.2008
балансиран 10.5950  10.5423  10.4369 10.4896  0.0000 -1.56% 4.69% 4.55% 3.04% 06.10.2008
фонд в акции 9.5624  9.5148  9.3721 9.4197  0.0000 -7.45% 8.70% 0.20% -2.78% 06.10.2008
             
балансиран 13.3468    13.2147    -1.54% 6.46% 2.80% 6.24% 14.12.2005
фонд в акции 7.6902    7.6141    -9.10% 13.39% -6.45% -5.46% 01.03.2006
фонд в акции 4.9828    4.9335    -15.71% 11.91% -12.75% -15.92% 21.06.2006
фонд в акции 7.6321    7.4098    -6.44% 12.63% 1.90% -11.46% 05.02.2008
фонд в акции 10.7323    10.4197    1.54% 11.78% 8.76% 1.68% 05.02.2008
паричен пазар 11.8874    11.8874    4.78% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.7383    79.4592  79.7383  -3.85% 2.22% 3.03% -5.52% 20.11.2006
фонд в акции 45.8425    45.6133  45.8425  -11.67% 2.90% -8.21% -14.76% 20.11.2006
фонд в акции 62.5363    62.2236  62.5363  -9.29% 4.20% 0.81% -13.38% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.4690    94.0476    -7.70% 2.99% -5.75% -1.55% 04.01.2007
балансиран 78.5427    77.3733    -5.88% 1.84% -6.25% -8.04% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29555    1.29297    3.65% 0.83% 6.41% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04535    1.03909    -3.15% 6.00% 2.82% 0.89% 01.12.2005
фонд в акции 0.70767    0.69716    -9.47% 13.55% 3.02% -7.77% 01.03.2006
фонд в акции 0.72845    0.72409    -0.75% 1.98% 1.86% -12.58% 07.03.2008
ниско рисков 1.04454    1.04142    1.82% 0.39% 3.59% 3.49% 07.05.2009

балансиран 99.2519    98.2643    -3.87% 9.40% 2.66% -0.27% 07.12.2005
балансиран 105.7503    104.6981    -4.11% 8.28% 0.16% 1.17% 06.03.2006
фонд в акции 83.9451    82.6953    -7.33% 13.63% 2.45% -2.09% 20.06.2005
паричен пазар 120.5987    120.5987    4.98% 0.64% 6.57% 7.10% 31.10.2007
ниско рисков 92.9040    92.5328    2.91% 2.97% -5.44% -2.98% 01.02.2008
ниско рисков 105.5255  105.4201  105.1038  105.4201  2.93% 1.39% 5.33% 5.10% 01.07.2009

балансиран 4.4246     4.3982     -10.02% 10.12% 0.68%*** 4.17% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8780  0.8736  0.8715   0.8671     -17.49% 16.91% -7.71%*** -11.56% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1503     17.0307     -8.44% 8.34% -6.36% 9.76% 28.09.2004
фонд в акции 10.6616    10.5134     -12.64% 12.45% -9.47% 1.27% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1669     1.1497     -9.93% 14.12% 2.18% 1.47% 10.05.2004
фонд в акции 0.7350     0.7241    5.34% 21.84% 32.21% -8.16% 04.10.2006
фонд в акции 0.9294     0.9157    6.00% 20.96% 3.13% -3.25% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.2339  129.0408  128.7832    2.25% 3.32% 5.04% 6.18% 04.05.2006
балансиран 13.9212  13.9212  13.7834    -7.49% 8.32% -4.17% 1.59% 17.12.2004
фонд в акции 0.7070  0.7000  0.6931    -5.65% 15.60% 2.68% -8.32% 04.05.2006
             
балансиран 785.1350    779.2612    0.67% 6.34% 11.14% -9.84% 09.05.2008
фонд в акции 701.6568    696.4075    -1.03% 7.98% 12.58% -13.62% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1908    11.1908    2.96% 1.88% 6.54% 2.55% 30.01.2006
балансиран 114.5479    114.5479    -4.56% 7.15% 3.25% 1.40% 30.01.2005
фонд в акции 6.2348    6.2348    -11.48% 16.12% 6.37% -10.02% 30.01.2006
фонд в акции 9.9100    9.9100    -1.58% 2.01% 0.37% -0.61% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3126    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4926  0.4901  0.4876    -6.43% 8.46% -1.87% -23.45% 19.11.2007
балансиран 0.7285  0.7260  0.7235    -2.41% 3.85% 0.78% -11.31% 19.11.2007
ниско рисков 0.9874  0.9859  0.9844    2.39% 1.53% 6.05% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2520  1.2501 1.2482    3.37% 0.38% 7.87% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2762  1.2724 1.2686    4.12% 1.10% 8.90% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8506  0.8472 0.8438    -2.17% 4.72% 0.24% -3.74% 16.03.2006
фонд в акции 0.6227  0.6196 0.6165    -7.72% 8.98% -4.12% -10.42% 16.03.2006
балансиран 0.7219  0.7190 0.7161    -5.42% 6.30% -4.25% -12.64% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0231  1.0231 0.9719    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1731   1.1731    2.39% 0.22% 4.16% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0097    до 90 дни  над 90 дни  -0.45% 3.95% 5.61% -0.01% 12.09.2005
     0.9947  1.0047      

балансиран 7.0020    7.0020   -14.76% 11.92% -1.60% -7.79% 01.03.2006
фонд в акции 6.1015    6.1015   -12.97% 14.28% 3.39% -10.63% 01.03.2006
фонд в акции 2.7777    2.7777   -0.96% 15.54% 6.77% -32.18% 05.04.2007
консервативен 10.4205    10.4205   -0.08% 1.76% 1.35% 2.59% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7373 0.7337 0.7318          0.7264               0.7264                           0.7300  0.7119 0.11% 13.31% 4.71% -7.38% 22.05.2006
фонд в акции 0.4110 0.4089 0.7318                                           0.4049              0.4049                           0.4069  0.3968 -1.48% 18.02% 16.25% -24.45% 02.05.2007
фонд в акции 100.4390  99.2051                                                                             98.4647   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.6026    319.1232    2.41% 0.23% 4.76% 7.20% 17.11.2003
ниско рисков 13.0935    13.0280    0.95% 3.02% 6.66% 6.08% 27.12.2005
балансиран 11.7945    11.6766    -1.97% 6.17% 5.10% 3.68% 27.12.2005
фонд в акции 7.9916    7.9117    -7.32% 12.39% 3.82% -4.54% 07.09.2005
балансиран 20.4007    20.4007    0.60% 3.70% 3.94% 0.71% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4710    6.4386    -4.38% 6.52% -2.36% -12.94% 01.06.2007
балансиран 7.8567    7.8174    -3.51% 5.96% -1.35% -7.40% 01.06.2007
консервативен 11.4616    11.4330    5.41% 3.16% 10.63% 4.76% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1576    1.1345    -5.38% 6.34% -1.67% 3.88% 18.09.2006
балансиран 1.0213    1.0111    -3.05% 3.81% -0.16% 1.00% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35108 0,00102
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,59139 -0,02802
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46088 -0,01144
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45762 0,00239
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24491 -0,00679
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,76770 0,05118
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62461 0,00000
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,32063 -0,00926
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,95800 -0,00478
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69825 -0,00392
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,90496 0,03999
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,68104 -0,00311
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,22904 -0,00636
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,75301 -0,00078
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26391 -0,00311
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75896 -0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18923 -0,00906
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,74670 0,00242
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45245 0,01178
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09662 -0,00025
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27303 -0,01093
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,77334 0,00139
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58362 -0,00645
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,99759 -0,01175
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06977 0,00219
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10824 -0,00259
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71443 -0,01128
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,98331 -0,00255
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52205 -0,00392
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,01917 -0,00609
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1810,19000 -2,10000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 23.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.2703 12.0127 8.1394 
320.7212 N/A 11.9714 8.1115 
322.3192 13.1590 N/A 8.0715 
322.3192 13.1590 11.9124 N/A 
 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,29 1,29 1,29 1,27

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,84 0,84 0,84 0,84

ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,49 111,51 111,91 110,02

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,34 1,34 1,34 1,33

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,98 7,99 8,03 7,97

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,45 9,45 9,46 9,44

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,35 1,33

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,45 1,45 1,46 1,45

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 283,95 284,34 286,5 282,86

ЧЕШКА КРОНА CZK 25,18 25,21 25,34 25,11

РУСКА РУБЛА RUB 39,12 39,15 39,21 38,87

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,1 4,1 4,12 4,09

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 22.07.2010 г.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	22.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0097	лв. 0.9947	лв. 1.0047	лв. -0.45% 5.61%

Сентинел	-	Рапид 1.1731	лв. 1.1731	лв. 2.39% 4.16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	21	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	22/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,083890 € 1,105568 € 1,078471
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,852685 € 0,869739 € 0,848422

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,803438 € 0,819507 € 0,799421

Цените са валидни за поръчки, подадени на 19/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	23/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,133724 лв. 1,133724 лв. 1,133724 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 23/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 
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Цената на 
среброто 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Лондон 
достигна 18.11 
USD/тр.у. Слабото 
представяне на до-
лара беше основна-
та причина за ръста 
в цената

По време 
на борсова-
та сесия в 

четвъртък изме-
рителят добави 
154 пункта към 
стойността си. 
Добрите данни за 
икономиката на 
Европа послужиха 
като трамплин за 
индекса

индекс на деня

2.57
▶ процента се повиши гер-
манският индекс DAX и дос-
тигна 6144.21 пункта

Стока на деня

2.64
▶ процента спечели 
оловото по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна  
1894 USD/т

Петролът поскъпна след лошо 
представяне на американската валута
Цената на суровия пе-
трол скочи с над 2%, след 
като вчера доларът загуби 
1.06% спрямо еврото и се 
котираше при 1.2889 EUR/
USD. Не по-маловажни 
бяха и данните за иконо-
мическата активност в Ев-
ропа през юли. Неочаквано 
добрите резултати, които 
показа индексът, измерващ 
състоянието на производ-
ството и услугите в Европа 
PMI (Purchasing Managers 
Index), вдъхна увереност у 
инвеститорите. Това стана 
на фона на негативните 
прогнози на председателя 
на ФЕД на САЩ Бен Бер-
нанке за икономиката на 
САЩ. Добрите показатели 
в Европа ще помогнат за 
увеличеното потребление 
на петрол в Европа, твър-
дят експертите.

Стойността на PMI за 
производствения сектор 
нарасна до 56.5 пункта 
през юли, след като месец 
по-рано стойността му 
беше 55.6 пункта. PMI за 
сектора на услугите се 

повишава до 56.0 пункта 
в сравнение с 55.5 пункта 
за юни. Предварителните 
прогнози на икономистите 
бяха за спад на индекса до 
под 56 пункта. Стойност 
над 50 пункта означава 
ръст на икономическата 
активност, докато стойност 
под 50 пункта сигнализира 
за свиване.

От друга страната обаче, 
данните, оповестени от 
PJK International BV за 
запасите от дестилати в 
Амстердам, Ротердам и 
Антверпен, натрупани през 
тази седмица, показват, 
че търсенето на горива в 
Европа  в момента не е чак 
толкова голямо. От изнесе-
ните цифри става ясно, че 
запасите от бензин там са 
се увеличили с 60 хил. т и 
в момента техният обем е 
962 хил. т. При натрупани-
те количества от нафта съ-
що има ръст от близо 4000 
т до 40 хил. т. Единствено 
спад при количествата се 
наблюдава при газьола - от 
2490 хил. т през миналата 
седмица сега запасите са 
слезли до 2350 хил. т. 

На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
петрол за септември се 
котираха при 78.19 USD/б, 
което е увеличение с 
2.13%. Увеличение имаше 
и в цената на петрола сорт 
Брент, който поскъпна с 
2.1% до 76.95 USD/б.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол 
за септември се 
котираха при 78.19 
USD/б, което е 
увеличение с 2.13%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

 Въпреки лошите прогнози за щатската икономика цената на петрола 
 премина над 77 USD/б
▶

Азия пострада от  проблемите  
в икономиката на САЩ

Японският 
Nikkei 225 

загуби 0.6% до 
9220.9 пункта

Индексите на по-
вечето азиатски и 
тихоокеански борси 
бяха залети от червена 
вълна. Коментарите 
на председателя на 
Федералния резерв на 
САЩ Бен Бернанке 
се стовариха с пълна 
сила върху азиатските 
пазари, а допълнително 
смут внесоха данните 
за повишената безра-
ботица през миналата 
седмица.

Притесненията на 
Бернанке са свързани 
с темпа на възстановя-
ване на американската 
икономика, като според 
него това едва ли ще 

Интересът към 
златото отново  
е голям
Златото се върна над 
1200 USD/тр. у. една 
седмица след като слезе 
под това ниво. Спекула-
циите, че Федералният 
резерв на САЩ ще се 
намеси решително, за да 
ускори икономическия 
растеж на страната, като 
задържи долара на ниски 
нива, кара инвеститорите 
отново да заложат на цен-
ния метал като сигурно 
убежище за своите пари.

Притесненията са 
основателни, особено 
след като председателят 
на централната банка 
Бен Бернанке обяви пред 
Конгреса, че възста-
новяване на щатската 
икономиката преди 2012 
г. е малко вероятно и 
това може да доведе до 
политическа намеса, за 
да бъде върната икономи-
ката към стабилен ръст. 
По време на ранната ази-
атска сесия и след това 
по време на европейската 
цената на жълтия метал 
се движеше на нивата от 

На борсата 
в Лондон 

златото с незабавна 
доставка се 
търгуваше за 
1201.25 USD/тр. у.

затварянето в сряда. При 
отварянето на щатските 
пазари и обявяването на 
данните за безработицата 
през миналата седмица 
търсенето към метала се 
увеличи многократно и 
в рамките на 15 минути 
цената скочи с 2%.

На борсата в Лондон це-
ната на златото с неза-
бавна доставка се търгу-
ваше за 1201.25 USD/тр. 
у., което е повишение с 
1.3%. При котировките 
на среброто също беше 
отчетен ръст от 2.52% до 
18.1 USD/тр. у.

спад на бизнес довери-
ето в Австралия през 
второто тримесечие. 

На червено завърши-
ха и сесиите в Южна 
Корея и Тайван, където 
Kospi и Taiex отстъпиха 
съответно с 0.8% до 

1735.53 пункта и с 0.5% 
до 7666.34 пункта. 
Японският Nikkei 225 
загуби 0.6% до 9220.9 
пункта, като акциите 
на износителите бяха 
сред най-губещите за-
ради поскъпването на 
йената.

Цветният 
метал се 
нареди 

сред най-печелив-
шите на пазара, 
като добави 50 USD 
към стойността си. 
Големият инвес-
титорски интерес 
помогна за пости-
гането на добрите 
резултати

азиатските фондови пазари понесоха последиците 
от американските икономически проблеми
▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

се случи преди края на 
2012 г. Също така се 
сбъднаха и  
притесненията на 
Фед за повишаване на 
безработицата в САЩ. 
През третата седмица 
на месеца останалите 
без работа са били 464 
хил., което е с 37 хил. 
повече от предходната 
седмица.
Това веднага се отрази 
върху регионалния ин-
декс MSCI Asia Pacific, 
който се понижи с 
0.2% до 115.39 пункта. 
Книжата на южноко-
рейския производител 
на компютърни чипове 
Samsung поевтиняха с 
1.1%, а тези на япон-
ския производител на 
фотоапарати Canon за-
губиха 0.8% на борсата 
в Токио.

Най-губещ сред инде-
ксите в региона днес бе 
австралийският S&P/
ASX 200, който се по-
нижи с 0.9% до 4374.70 
пункта заради силния 

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Сребро
USD/тр.у.
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Брюксел предлага суб-
сидии да се отпускат 
само срещу план за 
закриване на произ-
водството 

Въглищните мини в Евро-
па, които работят на загуба, 
ще трябва да бъдат затворе-
ни през следващите четири 
години, казаха от Европей-
ската комисия. Оперативна 
държавна помощ за такива 
проекти ще се допуска само 
ако е разработен план за 
закриването им до средата 
на октомври 2014 г. Това 
стана ясно от предложените 
от Брюксел нови регулации 
в сектора. Субсидиите ще 
трябва да бъдат постепенно 
намалявани поне с 33% на 
всеки 15 месеца. Средства-
та ще се връщат на държа-
вата, ако дадена мина не 
затвори навреме. 

Преходен режим
Новите правила въвеждат 
преходен режим от сегаш-
ната регулация за индус-
трията, която изтича в края 
на тази година, и важат 
само за каменните въглища 
(без лигнитните). Те ще 
позволят на компаниите 
производители да получа-
ват държавна помощ за за-
криване на мините, но не и 
за инвестиции и оценка на 
запасите.

Целта на регулацията е 
да се прекрати порочната 
практика на отпускане на 
нови и нови субсидии за 
поддържане на неконку-
рентни мини. Вместо това 
тези средства може да се 
използват за решаване на 
социалните и екологичните 
последици от затварянето 
на обектите.

Губещите мини за въглища в Европа 
ще бъдат затворени до края на 2014 г.

улавянето и съхранение- 
то на въглеродни емисии. 
Това ще става за сметка на 
отпусканите досега произ-
водствени субсидии.

Чистата енергия е бъ-
дещето, но не можем да 
пренебрегваме и тежките 
икономически и социални 
последици в регионите, в 
които ще бъдат закрити 
губещи мини в момент, ко-
гато почти няма растеж, 
а безработицата е висока, 
каза Алмуния. 

ЕК се надява, че преход-
ният период ще облекчи 
социалната цена на нама-
ляването на държавната 
помощ. Брюксел преду-

преди, че безработицата в 
миньорските райони може 
да скочи с 2.5 процент-
ни пункта. Най-засегнати 
ще бъдат Рур в Германия, 
северозападната част на 
Испания и долината Жиу в 
Румъния. 

След време
Ефектът от закриването на 
мините в Европа ще се усе-
ти след време, смята ЕК. 
Местното производство на 
въглища в началото ще бъде 
заменено с внос от трети 
страни, тъй като сред дър-
жавите членки само Чехия 
и Полша имат достатъчно 
въглища, които да изнасят.

Най-много субсидии за 
въглища се предоставят в 
Германия и Испания, докато 
в Унгария, Полша, Румъния 
и Словакия помощите са 
ограничени. Германия пла-
нира да закрие всичките си 
каменовъглени мини до 2018 
г., но ще трябва да ускори 
процедурата, ако предложе-
ната регулация бъде приета 
в сегашния си вид. Испания, 
от друга страна, въобще не 
предвижда засега затваряне 
на мини, така че може да 
настоява за някои условия в 
своя полза.

Реакция
Предложените промени 

очаквано зарадваха при-
родозащитните органи-
зации. Решението на ЕК 
е в интерес на европей-
ските граждани, казаха 
от WWF. От Friends of the 
Earth също приветстваха 
по-твърдата от очакваното 
позиция на Брюксел. Пре-
насочването на субсидиите 
за изкопаеми горива към 
възобновяеми източници 
и енергийна ефективност 
е умно решение от фи-
нансова гледна точка. Та-
кава политика е социално 
справедлива и добра за 
околната среда, казаха от 
европейския офис на ор-
ганизацията.

Чистата 
енергия е 

бъдещето, но не 
можем да пре-
небрегваме и 
тежките иконо-
мически и соци-
ални последици 
в регионите, в 
които ще бъдат 
закрити губещи 
мини в момент, 
когато почти 
няма растеж, а 
безработицата е 
висока
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▶ процента ще трябва да 
намаляват субсидиите 
си за сектора страните 
членки на всеки 15 месеца

 Предвиденият от 
Брюксел преходен период 
трябва да облекчи 
социалната цена на 
намаляването на 
държавните помощи в 
сектора, който осигурява 
работа на 100 хил. души в 
европа снимки bloomberg

▶

ОБЯВЛЕНИЕ

ДържаВНа агЕНцИЯ за закрИЛа На ДЕтЕтО /ДазД/
гр. София 1051, ул.”триадица №2

ОБЯВЯВа СЛЕДНИЯ кОНкУрС за НазНаЧаВаНЕ На ДържаВЕН СЛУжИтЕЛ
на основание чл.10а, ал.1 и 2 от закона за държавния служител, във 
връзка с чл. 14, ал.1 от Наредбата за провеждане на конкурсите за 

държавни служители

В отдел “Правен, човешки ресурси и канцелария” на Дирекция “Администра-
тивно-правно и финансово-стопанско обслужване”– 1 началник отдел.

1. Минимални и специфични изисквания, предвидени в нормативните актове 
и други изисквания за заемане на длъжността:

минимална степен на завършено образование: висше – магистър; ми-
нимален ранг: ІІ младши или 6 години професионален опит; предпочитана 
специалност – право, икономика, хуманитарни науки, публична администрация; 
умения и квалификации, носещи предимство за кандидатите: много добри 
компютърни умения, работа в екип, комуникативност; знания в областта 
на: нормативната уредба, свързана с държавната служба, управление на чо-
вешките ресурси, предоставянето на административни услуги в публичната 
администрация.

Длъжността се заема по служебно правоотношение. За целта кандида-
тите следва да отговарят на условията на чл. 7 от Закона за държавния 
служител.

кратко описание на длъжността, съгласно утвърдената длъжностна 
характеристика: 

Отговаря за изпълнение на дейностите по управление на човешките ре-
сурси и администрирането на персонала в агенцията, за организацията на 
правно-нормативното и административното обслужване и за деловодната 
дейност. 

При назначаване основната месечна заплата ще бъде определяна в границите 
от размера на минималната основна месечна заплата до размера на средната 
основна месечна заплата за длъжността, който е до 627 лв.

2. Конкурсът ще се проведе чрез тест и интервю.
3.  Необходими документи: заявление по образец, съгласно Приложение №2 

към чл. 17 ал. 1 от Наредба за провеждане на конкурсите за държавни служители 
/НПКДС/; декларация по чл. 17 ал. 2 т. 1 от НПКДС; копия от документи за придо-
бита образователна степен и юридическа правоспособност, за допълнителни 
квалификации;  копие от документи за професионален опит.

4. Документите се подават в деловодството на ДАЗД в срок от 10 кален-
дарни дни от публикуването; лица за контакт: Незабравка Стоянова и Цанка 
Пенкова, тел.(02) 933-90-11, 933-90-30.

5. Списъците или съобщенията във връзка с конкурса ще се обявят в интер-
нет страница на ДАЗД – www.sacp.government.bg и на информационното табло 
на агенцията на  ул.”Триадица” № 2, София 1051.

6. Минималният размер на основната заплата: 393 лв.

В цифри
Секторът дава 
работа на 100 
хил. души

секторът осигурява 
работа на около 100 хил. 
души в Европа. Близо 42 
хил. души са заети в произ-
водството на въглища, а 
повече от 55 хил. работят 
в свързаните с това индус-
трии, показват данни на 
Ек.

Общо 147 млн. т каменни 
въглища са произведени в 
Ес през 2008 г., което е 2.5% 
от световното производ-
ство. 

Повече от половината 
от използваните в тецове-
те въглища се внасят. Тен-
денцията съществува още 
от 50-те години на мина-
лия век и се дължи на поев-
тиняването на вносните 
въглища и поскъпването на 
местното производство.

През 2008 г. брутната 
помощ за производството 
на каменни въглища в Евро-
па намаля до 2.8 млрд. eUr 
спрямо 6.4 млрд. eUr през 
2003 г. За същия период суб-
сидиите са се свили с 62%.

▶

▶

▶

▶

2.5
▶ процентни пункта може 
да скочи безработицата в 
миньорските райони зара-
ди намаляването на суб-
сидиите

Хоакин Алмуния,
еврокомисар по конкуренцията

Пренасоч-
ването на 

субсидиите за 
изкопаеми гори-
ва към възобно-
вяеми източни-
ци и енергийна 
ефективност е 
умно от финансо-
ва гледна точка, 
социално спра-
ведливо и добро 
за околната сре-
да решение
Friends of the Earth,
екологична организация

Въпрос на  
справедливост
Трябва да може компаниите 
да работят без субсидии. 
Това е въпрос на справед-
ливост, тъй като има опе-
ратори, които не получават 
държавна помощ, заяви 
еврокомисарят по конку-
ренцията Хоакин Алмуния. 
По думите му това отговаря 
на интересите и на данъко-
платците, и на държавните 
хазни, които са силно свити 
заради кризата.

Социален аспект
При предоставяне на помощ 
за закриване на дадена мина 
страните членки ще трябва 
да предвидят и компенса-
ции в полза на проекти за 
насърчаване на енергийна-
та ефективност, възобно-
вяемите източници или 
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Двигател редови 4-цилиндров дизел
Работен обем 1997 куб. см
Мощност 163 к.с./120 кВ
Въртящ момент 340 Нм при 2000 об./мин
Трансмисия шестстепенна механична
Тегло 1370 кг
Ускорение 0-100 км/ч 8.2 сек
Максимална скорост 220 км/ч
Среден разход 5.3 л/100 км
Емисии CO2 на км 139 г
Цена на тестовия автомобил 55 861 лв.

Peugeot RCZ HDi

Peugeot RCZ успява 
да загърби клишетата
Френският лъв е нетипичен спортен автомобил

В дните след годишнината 
от Френската революция (14 
юли - бел. ред.) пред очите 
ми изникна нещо също тол-
кова френско и не по-малко 
революционно. То се казва 
RCZ и представлява двумес-
тен модел на Peugeot с атрак-
тивна осанка и претенции за 
истинска спортна кола. Дали 
обаче те са оправдани, или 
това е поредната привлека-
телна опаковка, зад която не 
се крие нищо интересно?

Едва ли най-хубавото име, 
което сте чували, е RCZ. 
Със сигурност обаче това е 
най-пленителното Peugeot, 
създавано някога. Безком-
промисното му излъчване 
се дължи на смелото ре-
шение на французите да 
запазят до голяма степен 

дизайна на прототипа 308 
RCZ, който беше предста-
вен преди три години на из-
ложението във Франкфурт. 
Добрите реакции, които по-
лучи смелият прототип, да-
доха началото на една доста 
нестандартна за Peugeot 
разработка. Да, наистина 
компанията е известна със 
своите симпатични и ком-
пактни кабриолети от сери-
ята CC, но нека признаем, 
те привличат симпатиите 
предимно на женската ау-
дитория. RCZ се опитва да 
промени това.

оръжия
Футуристичната машина 
излиза на пазара добре еки-
пирана. За да оправдае очак-

ванията на своите създатели, 
RCZ разчита на първо място 
на страхотна външност. От 
традиционната за Peugeot 
изразителна физиономия до 
напомнящите за класиче-
ските спортни автомоби-
ли “гърбици” на покрива -  
RCZ нескромно заявява, че 
хорското внимание му е при-
ятно. Като манекенка, обле-
чена в ефирна рокля, RCZ 
привлича погледите както на 
скромните доставчици зад 
волана на Peugeot Boxer, та-
ка и на висшия мениджмънт, 
копнеещ за малко свежест и 
свободни 40 минути в деня 
си. Като наблюдаваме колата 
обаче, първият въпрос, кой-
то изниква в съзнанието, е: 
“Къде ще се побере багажът 
за морето?” Заедно с двете 

спортни седалки и коженото 
рафтче - извинете, “задна се-
далка”, Peugeot RCZ разпо-
лага с приличен багажник, 
който е достатъчен за два 
големи куфара и съпровож-
дащите ги аксесоари.

Противоречия
Нетипично за спортен ав-
томобил, но напълно в крак 
със световните тенденции 
Peugeot RCZ се предлага и 
с турбодизелов агрегат. И 
преди някой да се изсмее 
самодоволно, трябва да се 
каже, че колата тежи едва 
1375 кг, а 2-литровият Hdi 
двигател е способен на мак-
симална мощност от 163 к. 
с. Да, тягата е достатъчна, за 
да освободи напрежението 
от врата ви, но динамика-

та като цяло не е особено 
впечатляваща. Стрелката на 
скоростомера става по-лени-
ва при скорости над 160 км/ч 
и спира своя възход на мак-
симална скорост от 220 км/ч. 
Тук определено “спортното” 
е оставено на заден план за 
сметка на изключително ста-
билното окачване, което ви 
позволява да се развихрите 
и да подложите тялото си 
на малко повече странично 
ускорение от обикновено.

С новото RCZ Peugeot ус-
пява да загърби клишетата, 
с които се свързват спорт-
ните купета. Веднага щом 
се обърнете назад в опит да 
паркирате, осъзнавате, че 
задната част на колата не е 
някъде в далечината, а бук-
вално зад вас. Гигантският 

заден прозорец осигурява 
перфектен изглед назад, 
точно като комбито на съ-
седа, даже малко по-добър. 
В RCZ човек влиза лесно, 
седи удобно, чувства се 
като филмова звезда, но 
продължава да търси до-
казателство, че си е купил 
спортен автомобил.

Завръщане 
в бъдещето
Peugeot RCZ пренебрегва 
стереотипите и е подходящ 
за хора, които обичат да 
бъдат забелязвани. С из-
ключителния си дизайн и 
добра практичност моделът 
ще се радва на внимани-
ето предимно на суетни, 
претенциозни и донякъде 
объркани клиенти. 

Аеродинамика    
Задният спойлер е с про-
менлив ъгъл. При нужда 
той може да осигури 
повече сцепление или да 
остане скрит за съвър-
шената линия на купето. 
Управлява се с два режи-
ма на работа чрез бутон 
зад скоростния лост

Интериор    
Peugeot имат добре под-
редени арматурни табла. 
RCZ не прави изключе-
ние - в купето са използ-
вани качествени и висо-
котехнологични мате-
риали: алуминий, кожа, 
карбон и пластмаса на 
вкус

Журналист:

Драгомир Попов



Световната криза охлади 
инвестиционните плано-
ве на предприемачите, 
но Унгария запази мяс-
тото си в челната де-
сетка на инвеститорите 
в България. В края на 
2009 г. тя се класира на 
почетната 10-а позиция, 
а за първото тримесечие 
на тази година страната 
вече е шеста по обем 
на направените вложе-
ния въпреки „кризисни-
те” спадове, показват  
данните на БНБ.

През миналата година 
унгарските компании са 
инвестирали у нас общо 
104.3 млн. EUR, което е 
с 47.3% по-малко на го-
дишна база. За първото 
тримесечие на годината 
пък вложенията възлизат 

на 23 млн. EUR, а спадът 
на годишна база е 5.4%. 

Инвестиции
За последните десет го-
дини общият обем на 
вложенията от Унгария 
в България достига 1.276 
млрд. EUR по данни на 
БНБ. Сравнително плав-
ната графика на инвести-
циите се нарушава от два 
резки бума - през 2003 
и 2006 г. Именно тогава 
се сключват и сделки-
те, при които унгарските 
банки OTP и MKB купу-
ват българките ДСК и  
Юнионбанк. 

На практика основните 
инвестиции от Унгария в 
страната ни са във финан-
совия сектор и са свър-
зани с двата трезора, но 

не липсват и други срав-
нително големи инвес-
титори. Примери в това 
отношение са „Видеотон 
Холдинг РТ” (с мажорита-
рен дял в старозагорското 
дружество ДЗУ, което ра-
боти в сектор електро-
техника и електроника), 
„Дунапак РТ” (с мажо-
ритарен дял в „Родина” 
и „Родинвест” от целу-
лозно-хартиената про-
мишленост) и „Хун-екс” 
(хотелиерство). Отделни 
по-малки инвестиции са 
реализирани в областта 
на търговията, консул-
тантската дейност, недви-
жимите имоти и др. 

В бъдеще ще се увели-
чават инвестициите на 
средно големите компа-
нии, особено в сферата на 

услугите, коментира в ин-
тервю за в. „Пари” Петер 
Черфалви, председател на 
Българо-унгарската тър-
говска камара, който е и 
член на управителния съ-
вет и изпълнителен дирек-
тор на MKB Unionbank.

Търговия
България внася от Унгария 
основно телевизори, ра-
диоапарати, автомобили, 
медикаменти и др., а тра-
диционно изнася обувки, 
изделия от хранително-
вкусовата промишленост, 
машиностроенето и т.н. 
Търговското салдо е от-
рицателно от години, но 
от 1995 г. поне се отчи-
та увеличаване на общия 
стокооборот между двете 
държави. единственото 

изключение е 2009 г. То-
гава стокообменът въз-
лиза на 494.3 млн. EUR 
по данни на БНБ, което 
е с около 22.26% спад на 
годишна база. Причина-
та отново е световната 
криза, но очакванията на 
представителите на биз-
неса са данните тепърва 
да се подобряват. Това 
показват и резултатите 
от първите четири месеца 
на годината. Статистиката 
отчита увеличения на го-
дишна база и при износа, 
и при вноса съответно с 
по 16.17 и 14.6%. Общо 
стокообменът нараства 
с 15%.

Туризъм
Успоредно с увеличава-
нето на стокообмена се 

забелязва и увеличение 
на туристическия поток, 
отчитат от Министер-
ството на икономиката, 
енергетиката и туризма. 
През 2007 г. Унгария е на 
23-то място по брой ту-
ристи, посетили България, 
през 2008 г. на 21-во, а за  
предходната година - на 
14-о. Общо 109 482 унга-
рци са посетили България 
през миналата година, 
което е ръст от 43.5% на 
годишна база. 

В същото време бълга-
рите, пътували до Унгария 
за почивка или по бизнес 
дела през 2009 г., са об-
що 24 984. С тази бройка 
българите се класират на 
16-о място сред туристите, 
пътували до Унгария.

Дарина Черкезова
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Инвеститор в десетката
Унгария е на десето място по вложения в България за 2009 г., а в 
началото на тази година дори успя да се изкачи до шеста позиция

 Българите са на 16-о място сред туристите, посетили Унгария през 2009 г. Унгарците също ни идват все по-често „на гости”. За миналата година броят  
на унгарските туристи е достигнал почти 110 хил.  
▶

България
Унгария &&
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Унгарските компа-
нии изпитват труд-
ности с бюрокраци-
ята в България, но 
са изключително до-
волни от данъчния 
режим в страната

 Господин Черфал-
ви, каква е вашата 
оценка на българо-
унгарските бизнес 
отношения към 
момента и какъв е 
потенциалът им за 
развитие в бъдеще?

- Унгария е в Топ 10 на 
инвеститорите в Бълга-
рия, макар и това мал-
ко да се изопачава от 
факта, че около 80% от 
обема на инвестициите 
са свързани с две голе-
ми банкови институции 
- MKB и OTP. Освен тях 
обаче има и редица други 
големи инвеститори, като 
„Дунапак”, „Видеотон”, а 
и немалко средно големи 
компании. Те представят 
много по-типична форма 
на сътрудничество заради 
сходните размери на ико-
номиките на двете държа-
ви, а и на потенциалните 
партньори. Смятам, че в 
тези фирми е и потен-
циалът на двустранните 
ни отношения в бъдеще. 
Има ниша за инвести-
ции, особено в сферата 
на услугите. В областта 
на търговията смятам, че 
възможностите също са 
добри, а и те се увелича-
ват сравнително бързо. 

Факт е, че икономиче-
ската криза малко проме-
ни картината. Еуфория-
та, която беше основната 
двигателна сила на инвес-
тициите и на търговските 
отношения, малко се е 
охладила, но като цяло 
интересът към България 
се запазва.  

 Доколко България 
и условията за пра-
вене на бизнес тук са 
познати в Унгария?

- Да, страната е добре 
позната. Първо, защото 
се намира сравнително 
близко от гледна точка на 
разстоянията. На второ 
място, България е и член 
на Европейския съюз, ко-
ето също допринася тя 
да бъде разпознаваема. 
Интересно е, че в Унгария 
има сравнително силно 
българско общество, ко-
ето чрез различни канали 
представя страната и на-
помня за нея. Разбира се, 
не трябва да забравяме 
данъчния режим в Бълга-
рия, който е изключител-
но атрактивен. Смятам, 
че ръстът на компании-
те, които имат унгарски 
капитали в България, до 
голяма степен се дължи 
именно на това благо-
приятно условие. Друг 
фактор е, че хората тук са 
добре квалифицирани.

▶

▶

Бъдещето на двустранните ни  
отношения е в сектора на услугите 

цесът вече започна. По 
отношение на депозитите 
това се случи заради на-
маляването на приходна-
та част на банките, а при 
кредитите - заради факта, 
че клиентите, които могат 
да покриват заемите си, 
станаха все по-малко и 
сега банките се борят за 
добри клиенти. 

Лихвите по кредитите 
достигнаха най-високите 
си нива в края на мина-
лата година и оттогава те 
спаднаха с около 0.2%. 
По това време бе отчетен 
пикът и при лихвите по 
депозитите, като оттогава 
досега те се свиха още 
по-значително - с около 
0.6%.

 Наскоро пак се за-
говори дали е необ-
ходимо българските 
банки да подпишат 
Европейското спо-
разумение за добро-
волен етичен кодекс 
относно преддого-
ворната информация 
за жилищни креди-
ти. Каква е вашата 
позиция?

- Честно казано, имам 
сравнително ограничена 
информация по въпроса. 
Знам, че Европейският 
съюз има отношение към 
контрола на потребител-
ските заеми и това се пра-
ви ефективно. 

Дарина Черкезова

▶

Интервю Петер Черфалви, председател на Българо-унгарската търговска камара, член на управителния 
съвет и изпълнителен директор на MKB Unionbank

Визитка
Кой е  
Петер 
Черфалви 

Петер Черфалви е из-
пълнителен директор на 
направление „Управление 
на риска” в MKB Unionbank 
от юли 2006 г.

Преди това е бил ръко-

▶

▶

водител на управление в 
Риск офиса на MKB Bank в 
Унгария.

От април 2008 г. той е 
и председател на Бълга-
ро-унгарската търговска 
камара, в която членуват 
над 20 компании с унгар-
ски капитал.

Черфалви има магистърска 
степен по Международни 
икономически отношения 

▶

▶

от Московския държавен 
институт за международни 
отношения (МГИМО) и от 
Икономическия университет 
в Будапеща. 

Той разказва, че познава 
България още от 80-те 
години, когато идва тук 
като турист за лятната си 
почивка. 

Според него за последни-
те няколко години не само 

▶

▶

икономическата обстановка 
в страната се е подобрила, 
но и хората са станали по-
различни. „Като дойдох тук 
през 2006 г., българите ми 
се сториха много усмихнати 
и щастливи, за тях всичко 
бе лесно постижимо. Сега 
заради кризата те някак си 
се научиха да се отнасят по-
сериозно към живота”, смята 
Черфалви. 

Размерът 
на „лоши-

те” кредити лесно 
може да достигне 
прогнозираните 
15% до края на 
годината

Лихвите 
и по де-

позитите, и по 
кредитите ще 
падат в бъдеще

 Ако това са поло-
жителните неща, 
от какво се оплаква 
унгарският бизнес 
в България и какви 
са препоръките му 
към правителството 
с оглед на подобря-
ването на бизнес 
средата?  

- Смятам, че има мно-
го особена бюрокрация 
в България, която пречи 
на работата на бизнеса. 
Може би има и извест-
ни правни недостатъци в 
системата. Процедурата 
по обявяване на една ком-
пания в несъстоятелност 
е типичен пример в това 
отношение. Сегашната ре-
гулация има много опасни 
пропуски и недостатъци. 
Знам, че предложенията 
за промени са на масата 
на правителството, но то-
ва трябваше да се напра-
ви много по-рано.

 Банките в Бълга-
рия все по-активно 
промоцират усло- 
вията си за отпус-
кане на кредити. Ста-
билизира ли се вече 
банковата система в 
страната? Сравнете 
състоянието й с тази 
в други държави.

- Състоянието на банко-
вата система в България 
е добро и тя се управля-
ва сравнително добре 
от БНБ. Още от самото 
начало те предприеха  
определени стъпки, които 
помогнаха много и се из-
бегнаха редица проблеми. 
Очевидно заради ситуаци-
ята в страната цените на 
депозитите и кредитите 
се различават значително 
от тези в други държави. 
По принцип за банките са 
важни крайните резултати 
под чертата. Заради висо-
ките лихви по депозитите 
приходите им се свиват 
и смятам, че битката за 
по-високи лихви по де-
позитите ще приключи. 
Трябва да се има предвид 
и че според прогнозите на 
МВФ и ЕБВР размерът на 
„лошите” кредити в Бъл-
гария ще достигне 15%. 
Сегашното ниво е много 
близко до този процент 
и смятам, че той може да 
бъде постигнат много лес-
но до края на годината.

За щастие, от друга 
страна, капитализацията 
на българските банки е 
много добра, много по-
добра в сравнение с гло-
балните играчи. 

 Това, от което 
клиентите се инте-
ресуват най-много, е 
какво ще се случи с 
лихвите по техните 
депозити и кредити. 
Каква е вашата прог-
ноза, какво могат да 
очакват?

- Спад. Лихвите и по де-
позитите, и по кредитите 
ще спадат в бъдеще. Про-

▶

▶

▶
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Дори и с ограничени средства 
филмите ни получават 
международно признание

Съвременното българско      кино - ренесанс в криза

Въпреки дълбоката криза, 
в която изпадна българ-
ското кино след 1989 г., в 
последните няколко годи-
ни се наблюдава известно 
раздвижване. Появяват се 
повече нови заглавия, ня-
кои от тях дори успяват 
да напълнят залите. Не са 
рядкост и отличените наши 
ленти на международни 
фестивали.

„Шивачки”, „Хиндемит”, 
„Мила от Марс”, „Пътува-
не до Америка”, „Светът 
е голям и спасение дебне 
отвсякъде”, „Прогноза”, 
„Дзифт”, „Мисия Лондон”, 
„Източни пиеси” - това 
е малка част от лентите, 
които събраха значителен 
брой посетители в сало-
ните. За тези заглавия за-
почваше да се говори още 
преди да са излезли по 
кината. Което показва, че 
българското кино предиз-
виква интереса на зрителя. 
Подобни успешни филми в 
годините на прехода бяха 
дефицит. 

На какво се дължи съжи-
вяването на българската 
кинематография - на влива-
нето на повече средства или 
на появата на ново поколе-
ние творци, които, макар и 
с ограничени средства, пра-
вят качествени продукти?

Фактори
Ренесансът на българското 
кино зависи от много фак-
тори - държавно финанси-
ране, творчески екипи, под-
ходящ сценарий. Оказва се, 
че не е нужно и трите фак-
тора да са налице, за да се 
получи добър продукт. Като 
доказателство за това може 
да се приложи спечелилият 
преди седмица наградата за 
най-добър филм за 2009 г. 
„Източни пиеси”. Лентата 
е заснета с малко пари и без 
държавно финансиране. 

Промяната в облика на 
киното се изразява в на-
градите, които се печелят 
по големи международни 
фестивали, и високата по-
сещаемост на зрителите в 
салоните. Налице е  пър-
вият български блокбастър  
„Мисия Лондон”, който са-
мо за първите 3 дни събра 
близо 46 хил. зрители пред 
екрана. Посещаемостта на 
„Дзифт” също беше висо- 
ка - историята за живота на 
Молеца накара 36 хил. бъл-
гари да си купят билети, за 
да видят черно-белия филм. 
Творбата на Явор Гърдев 
обра овации на редица меж-
дународни конкурси и фес-
тивали. Любопитен факт 
е, че успешните филми от 
последните няколко години 

са на автори дебютанти. 

Смяна  
на поколенията
„Поколенията се сменят и 
това дава своето отражение 
в киното - идват нови хора 
със свежи идеи и това се 
вижда от филмите, които 
се създават в момента”, 
каза за в. „Пари” Димитър 
Митовски. Режисьорът на 
най-гледания съвременен 
български филм „Мисия 
Лондон” смята, че нашето 
кино става по-различно 
и по-гледаемо, защото 
отправя актуални послания 
за нашето съвремие. 

Едно от най-важните неща 
за създаването на качествен 
филм според Митовски са 
контактите. Чрез тях се тър-
сят съмишленици, а всеки, 
който подкрепя даден про-
ект, е важен. По думите му 
най-големият проблем на 
българското кино през пре-
хода е обременеността от 
социалистическата система, 
която е потискала хората и 
не е давала шанс за разви-
тие чрез контакти и обмен 
на идеи. Много важни са 
идеите, които се предлага 
да интересуват хората - не 
само у нас, но и по света. 
Според кинаджиите няма 
формула за успешен филм. 

Редактор:
Елина Пулчева
epulcheva@pari.bg
tel. 4395-877

Десет нови  
български  
филма за 2010 г.
Десет нови български 
филма ще бъдат предста-
вени пред зрителите през 
2010 г. Сред тях са загла-
вията „Love.net”, „Кецове”, 
„АВЕ”, „Лов на дребни 
хищници”, „Още нещо 

за любовта”, „Подслон”, 
„Стъпки в пясъка”, „Тилт” 
и „Цахес”. Премиерата на 
„Мисия Лондон” също беше 
през тази година. Филмът 
на Димитър Митовски беше 
гледан от повече от 350 хил. 
зрители, а от 16 април до 
юли данните от киносало-
ните показваха, че лентата е 
събрала около 2.5 млн. лв. 

Премиери
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Съвременното българско      кино - ренесанс в криза

Число

10.5 
▶ млн. лв. e държавното подпомагане на филмови проекти 
през 2009 г.

Държавата е дала 
5 млн. лв. за кино 
през 2009 г.  
Държавното подпомагане 
на филмови проекти през 
2009 г. е било на стойност 
10 461 590 лв. От тях 
за български филми са 
отпуснати 7 271 320 лв. От 
тази сума 5 022 400 лв. са 

отишли за игрално кино, 
1 418 750 лв. за доку-
ментално и 830 170 лв. 
за анимационни филми. 
Държавната субсидия за 
създаването на сценарии 
и за производството на 
игрални, документални 
и анимационни филми 
се отпуска всяка година. 
За  селекцията на фил-

мовите проекти, които 
ще се реализират с пари 
от държавата, се създава  
експертна национална ху-
дожествена комисия, която 
ежегодно обявява конкурс. 
Тя разглежда проектите по 
точкова система. Анализи-
рат се всички параметри 
на идеята, всеки член на 
комисията дава определен 

брой точки. Филмът, който 
е събрал най-много точки, 
се класира. На следващия 
етап проектът минава 
през финансова коми-
сия, където се защитава 
бюджетът на продукцията. 
На този етап невинаги се 
одобрява сумата, за която 
се кандидатства, казват от 
киногилдията.  

Субсидии

Високо оценените заглавия 
напоследък са от всякакви 
жанрове - от комедията до 
драмата. 

Липса на  
средства
Безспорно най-големият 
проблем на българското 
кино е финансирането му, 
категорични са от гилдия-
та. Държавата годишно от-
деля твърде малко средства 
за филмопроизводство, а 
това е пагубно както за 
младите, които имат идеи, 
но нямат пари за тяхното 
реализиране, така и за ця-
лата българска култура, ка-
за председателят на Съюза 
на българските филмови 
дейци Георги Стоянов. При 
актуализацията на бюдже-
та за 2010 г. беше решено 
субсидията за кино до 2012 
г. да бъде намалена с 50%. 
Това означава, че канди-
датстващите проекти за 
игрално, документално и 
анимационно кино тази 
година ще разчитат едва на 
8 млн. лв., а не както беше 
досега - 16 млн. лв.  Тези 
средства са крайно недос-
татъчни, каза за в. „Пари” 
Георги Стоянов. Според 
него държавата няма ясна 
политика по отношение 
на финансирането на фил-
мопроизводството, докато 
в много европейски страни 
такова се търси. Един от 
начините е създаване на 
фонд, в който да се съби-
ра процент от приходите 
от прожекциите. По този 
начин се събират допъл-
нителни средства, с които 

да се подпомагат творците. 
Друга слабост, която Стоя-
нов откроява, е липсата на 
разпространение, което да 
е обърнато към български-
те филми. Едва 3% от фил-
мовото разпространение е 
обърнато към нашето кино, 
останалата част обслужва 
чуждестранни продукции, 
казва председателят на съ-
юза на филмовите дейци. 

Копродукцията като 
решение
Липсата на достатъчно 
средства от държавата 
обаче може да бъде прео-
доляна. 

Едно ефективно средство 
за финансиране е копродук-
цията. Такава е практиката 
в цяла Европа -  за да се 
събере един добър бюджет 
за филм, парите само от 
държавата не са доста-
тъчни. Пример за успеш-
на копродукция е „Мисия 
Лондон” - в заснемането 
й участие имат 5 страни. 
„Ако не бяхме избрали тази 
форма, нямаше да имаме 
толкова пари, за да реа-
лизираме филма”, казва 
Митовски. Според него в 
Европа филмите, които са 
финансирани с частни па-
ри, са изключително малко, 
така че по-голямата част от 
тях се правят на принципа 
на копродукцията.

Такс кредит 
Има още един начин, по 
който да се привличат 
средства към кинопроиз-
водството, и той се на-
рича „такс кредит”. Това 

означава държавата да 
връща определен процент 
от парите, които се влагат 
при снимането на даден 
филм. Подобна практика 
има в много европейски 
държави, като размерът 
на таксовия кредит може 
да достигне до 30-35% от 
изразходваните средства 
за продукцията. Идея-
та на такс кредита е, че 
някой харчи определена 
сума на територията на 
дадена държава, а част 
от тези пари може да се 
върне и да влезе отново в 
бюджета на филма. Така 
ще бъдат подпомогнати 
както български, така и 
чуждестранни продукции. 
Във втория случай това 
означава, че ще се създадат 
благоприятни условия за 
привличането на инвести-
ции. Такс кредитът трябва 
да се въведе със закон и 
цялата кинематографична 
общност стои зад неговото 
създаване, казва Димитър 
Митовски. В момента се 
работи по изготвянето на 
подобен нормативен акт и 
предстои да бъде внесен в 
Народното събрание. 

Независимо дали са пра-
вени с малко или с много 
пари, едни от последните 
наши филми си спечели-
ха както българско, така и 
международно признание. 
Младата творческа вълна 
в киносредите се усеща и 
малко по малко зрителят 
започва да връща доверието 
в българското кино. Остава 
и държавата да свърши своя 
ангажимент.

снимки: www.cinefish.bg
илюстрация: Гриша Струнджев
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Карвингът превръща храната в        изкуство 
Източната техника на гравиране на плодове и зеленчуци вече е достъпна и у нас
Наслада, която се възприе-
ма с очите, а не със стомаха. 
Изкуство от храна, но не за 
консумиране. Произведе-
ние, което обаче трае едва 
няколко часа. 

Това е карвинг - изкуство-
то за гравиране или резбо-
ване на плодове и зелен-
чуци, което само допреди 
няколко години бе напълно 
непознато за българската 
публика, а днес вече може 
да се види в декорацията 
на събития в някои хотели, 
а дори може да се поръча 
и за частни мероприятия, 
макар че у нас авторите са 
по-малко от пръстите на 
едната ръка. 

Наричам ги автори, а не 
готвачи именно защото те 
са по-скоро артисти, чието 
платно обаче е живо. 

Изкуство от Изтока 
Карвингът идва от Далеч-
ния изток и е поне на 600 го-
дини. Той е разпространен 
в Югоизточна и Източна 
Азия, но за негова родина 
се посочва Тайланд и там 
се счита за едно от трина-
десетте изкуства. Затова и 
тайландците, японците и 
китайците са най-големите 
майстори в дисциплината. 
Те дори имат собствени 
школи, които се отличават 
една от друга - тайландската 
е характерна с повече сво-
бода в творчеството, както 
и с тематичност. Преобла-
дават флоралните мотиви и 
различни животни - птици 
и морски обитатели. Япон-
ската школа пък е особено 
прецизна в изработката на 
елементите.

Отначало старите източни 
карвинг майстори са преда-
вали своите знания по на-
следство и до неотдавна са 
били пазени в строга тайна. 
Днес обаче изкуството се е 
разпространило из Европа 
и в някои държави са се за-
формили силни школи като 
в Чехия и Турция. Често се 
организират и изложби и 
конкурси. 

Материали
Най-подходящи за карвинг 
са всички твърди плодове и 

особено дините, пъпешите 
и тиквите, които са и удоб-
ни за работа заради срав-
нително голямата си площ. 
Те най-често се превръщат 
в разкошни разцъфтели 
цветове, букети с вази или 
цели фигури. Но също така 
може да се резбоват пат-
ладжани, моркови, папая, 
ананаси, манго, авокадо 
и т.н. И разбира се, да се 
съчетават в големи и кра-
сиви композиции. Със си-
гурност обаче флоралните 
мотиви са най-популярни в 
карвинга.

По света карвингът за-
дължително присъства като 
дисциплина във всяка ува-
жаваща себе си кулинарна 
академия. Използва се за 
декорации при поднасяне 
на храна, аранжировка на 
шведските маси за закус-
ка, обяд и вечеря, пригот-
вянето на жардиниери за 
маса, бюфетите за приеми, 
коктейли, кетъринг при 
обслужване на частни и 
фирмени партита. У нас той 
се среща на много малко 
места в София и в единици 
хотели по морето.

Курсове
Един от малцината карвинг 
майстори у нас е Юри 
Димо. Юри е напълно 
самоук, но това не му пречи 
да печели златни медали 
от конкурси в чужбина. В 
момента той е карвинг шеф 
в “Гранд Хотел София” и 
радва гостите и клиентите 
на хотела с уменията си. 

Освен това води и кур-
сове, които са подходящи 
както за съвсем начина-
ещи, така и за по-напред-
нали в гравирането. По 
думите му по-голямата 
част от желаещите да на-
влязат в карвинга са хо-
ра от бранша - пекари, 
сладкари и готвачи, които 
искат да се сдобият с един 
вид допълнителна квали-
фикация и да направят ра-
ботата си по-атрактивна. 
Има и истински артисти, 
решили да разнообразят 
попрището. Друга част 
обаче са просто любители, 
които намират карвинга за 

нещо красиво, един вид 
удоволствие за душата, 
както всяко изкуство.

Според Юри обаче, за 
да се овладее карвингът, 
е нужно много повече от 
талант. Изисква се упорита 
работа, постоянни упраж-
нения и страшно много 
търпение, тъй като, за да се 
създаде една композиция, 
отнема между пет часа и 
няколко дни. Това е и фор-
мулата на неговия успех. 
“Първо гледах снимки и 
клипове в интернет и ко-
пирах нещата, а след това 
започнах и да правя собст-
вени композиции”, разказ-
ва той. Юри Димо е фен на 
тайландския стил, защото 
той добре се съчетава с 
останалите и позволява 
да се правят композиции 
от различни елементи и 
похвати. В неговата работа 
има много цветни мотиви, 
но също така и птици и 
риби, а дори и цели скулп-
тури. 

Инструменти
Инвентарът на карвинг 
майсторите напомня сил-
но на този на майсторите 
резбари и е истински ин-
струментариум. Китове за 
карвинг вече се намират и 
у нас, защото интересът 
се засилва, но са доста 
скъпи. Продават се и раз-
нообразни шаблони, които 
помагат много на начи-
наещите, както и книжки 
самоучители или дискове, 
с помощта на които стъпка 
по стъпка да се усвоят тех-
никите. Самата работа пък 
е доста трудоемка чисто 
физически. След няколко 
седмици упражнения може 
би ще откриете, че действа 
по-добре от висенето във 
финес залата. Работата, 
поне в началото, носи и 
неуспехи, а дори и травми 
и порязвания. И досега по-
някога се порязвам, казва 
Юри и показва ръцете си. 
После обаче бързо добавя, 
че успехът идва, когато 
човек не се обезкуража-
ва, а продължава упорито 
напред.

Ани Коджаиванова
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Карвингът превръща храната в        изкуство 
Това изкуство идва от 
Южна Америка и е 
търсено заради своята 
трайност и атрактив-
ност

Карвингът е само част от 
дисциплината на т.нар. 
арткулинария. Той засяга 
обработването на плодове 
и зеленчуци, но произведе-
ния с храна се правят още 
от тесто, карамел, шоколад, 
маргарин и др. От бял шо-
колад се създават напри-
мeр уникални скулптури на 
глави и тела в старогръцки 
стил, които досущ наподо-
бяват истински. 

Произведенията от кара-
мел понякога са трудно раз-

личими от тези от цветно 
стъкло. От захарни смеси 
пък се правят уникални 
фигури, които красят торти 
и други сладкиши. 

Студен порцелан
Една от най-новите и атрак-
тивни тенденции в декори-
рането на храни е техниката 
на т.нар. студен порцелан. 
Това са декоративни фигу-
ри, които служат за украса 
на торти, но може и да бъдат 
съвсем отделни елементи. 
Фигурките се изработват от 
смес от лепило, царевично 
нишесте, глицерин  и други 
добавки. Сместа е много 
гладка и когато фигурки-
те се декорират и оцветят, 
напомнят на порцеланови. 

Те не се консумират, но 
позволяват да се изработят 
много детайлно и красиво. 
Освен това са много трайни 
и може да се запазят дълго 
време. За това има и голям 
интерес към тях. 

Изкуството на студения 
порцелан идва от Южна 
Америка - Аржентина, Чи-
ли, Парагвай, Бразилия. В 
Европа се разпространява 
първо в Испания и Англия, 
а после и в други страни. 

“Търсят ги за сватбени 
торти, но и за други съ-
бития като рождени дни, 
годишнини и т.н. Правили 
сме например фигурки на 
футболисти за рожден ден 
на дете, а също така и фи-
гури на модни аксесоари 

за празника на една дама, 
която имаше слабост към 
чанти и обувки”, разказва 
Юри Димо.

Новатор
Също като карвинга, Юри 
открил този метод на ра-
бота в интернет и започнал 
да го изучава. Сега предиз-
викателството пред него е 
да стигне по-високо ниво в 
уменията си. 

Но и тук, както при кар-
винга, той няма от кого да 
учи и нещата вървят по 
метода опит-грешка. И все 
пак по всичко личи, че пъ-
тят е правилен, защото фи-
гурките от студен порцелан 
стават все по-предпочитани 
и търсени за декорация. 

Студеният порцелан е една 
от най-новите и атрактивни 
техники в арткулинарията

Визитка
Юри Димо   

Четиридесет- 
годишният украинец с 
българско гражданство 
в момента е карвинг 
шеф в “Гранд Хотел 
София”, където създава 
вкусните декорации 
за празниците и 
събитията на хотела 
и обучава други 
желаещи да навлязат 
в дълбините на това 
изкуство.

Роден е в гр. Николев, 
Украйна, а в България 
идва, за да учи в 
Консерваторията, 
която обаче така и не 
завършва. Годините са 
трудни и вместо да учи, 
той започва да работи. 
През 1997 г. започва 
работа в китайски 
ресторант, където за 
първи път се среща с 
карвинга.

▶

▶

Юри преминава и през 
други заведения, сред 
които и ресторантът 
на столичния “Радисън 
Блу”. А в един момент 
се превръща в първия 
и най-добрия карвинг 
майстор у нас. Юри 
е съвсем самоук в 
карвинга. Просто 
първоначалният му 
интерес прераснал 
в страст и с много 
постоянство и опити 
той научил всичко 
благодарение на 
интернет. 

Димо е и единственият 
български носител на 
три бронзови медала 
от международното 
кулинарно състезание 
“Кремълска купа” 
в Москва и на два 
златни медала от 
Международното 
състезание по 
артистична кулинария 
в Римини, Италия.

▶

▶
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Обекти
Имаме уникално 
културно 
наследство  
Крепостта Букелон 
при село Маточина, 
Свиленградско, и римският 
път край Равногор са две 
от забележителностите, 
които проф. Фол и 
Матанов препоръчаха на 
всички да посетят. Местата 

ще бъдат включени 
и в експедициите на 
мобилния екип. България 
е уникална с това, че 
културното ни наследство 
се натрупва, взаимодейства 
и видоизменя и ние ще 
обходим и презентираме 
пред българската 
общественост всички  
тези наследства -  
праисторическо, 
прабългарско, тракийско, 
славянско, османско. 

Цитат

 Проф. валерия Фол,  
консултант на Експедиция „Преоткрий България”

Познаваме едва 
от 8 до 10% от 

значимите обекти в 
България

Експедиция от журналисти и фотографи ще популяризира 
скритите кътчета на България

“Назад 
към автентичността”

“Индоевропеизацията се е случила, защото е била от-
крита колата, т.е. каруцата.” С тези думи проф. Валерия 
Фол даде старт на експедиция “Преоткрий България”, 
в рамките на която мобилен екип от журналисти и 
фотографи ще обикалят с високопроходим автомобил 
Chevrolet Captiva, а след това ще популяризират малко 
познати, но значими кътчета на територията на Бълга-
рия. В продължение на 1 година ежемесечно за период 
от 2-3 дни ще се организират експедиции до исторически 
и археологически обекти извън немногобройната група 
от популярни забележителности, обясни един от орга-
низаторите на събитието и председател на сдружение 
“Културни проекти” Евгени Димитров. Всички матери-
али от обиколките ще се публикуват безплатно и ексклу-
зивно в медии съмишленици, чрез което двигателите на 
инициативата се надяват да привлекат общественото 
внимание към закътани действително заслужаващи си 
да се видят места.

да открием българия
“Трябва не само да преоткриваме, но и да откриваме 
България, тъй като не познаваме държавата си”, привет-
ства инициативата проф. Фол. А ако твърдението й, че 
познаваме едва 8-10% от значителните обекти в Бълга-

рия, е вярно, думите й звучат още по-значимо. Тъй като 
всяка равнина, котловина или планина, всяко село, град 
или махала крие своите малки тайни - уникални обекти, 
наслагвани и променящи се от десетилетия, столетия, 
хилядолетия. Въпросът е дали някой ще ги потърси и 
види. А ние виждаме това, което знаем, обясни проф. 
Фол, затова колкото повече знаем, толкова повече ще 
виждаме. 

в търсене на неизвестните кътчета
В този смисъл експедицията е похвално начинание. 
Всъщност екипът вече е реализирал няколко пътувания 
- до тракийското светилище Кован Кая край Кърджали, 
до подземната църква в ивайловградското село Долно 
Луково и до средновековния град крепост Хоталич край 
Севлиево. Засега се предвижда следващите обекти да 
бъдат около 30-40, но програмата е отворена към пред-
ложения както от медиите, така и от гражданите. Искаме 
някой да ни се обади и да каже колко прекрасно място 
има в неговата област, а ние да отидем и да покажем на 
страната това скрито кътче, призоваха за активност ор-
ганизаторите. А тези кътчета са много. “Ключова дума за 
българското историческо наследство е разнообразието”, 
обясни единият от консултантите на инициативата проф. 

Христо Матанов. 

реалната история
Да изровим от прахта географските перли на България 
звучи добре. Важното е да не ги оставим да потънат в прах 
отново. Както сподели проф. Матанов, инвестициите вече 
са направени от траките, римляните и редица други наши 
предшественици. Остава само да ги поизтупаме, попо-
чистим и експонираме. И тогава ще имаме възможност 
да видим наяве тази уникална природа от учебниците по 
география. “Хубавото на тези експедиции е, че историята 
излиза от своята виртуалност, каквато е тя в общественото 
пространство, и се доближава максимално до онова, което 
наричаме историческа действителност”, обясни проф. 
Матанов. Защото и историята, и географията не са просто 
имена и статистики, а преди всичко - хора и техните съдби. 
“Има нещо очарователно в историческата автентичност, 
затова и моят личен девиз е “Назад към автентичността”, 
обясни професорът. А е хубаво да се замисляме за това още 
сега, тъй като един ден нашите жилища, молове, паметни-
ци, порядки, спортни събития и слети институции също ще 
са историческата автентичност. Остава да е също толкова 
очарователна, колкото тази, на която се радваме ниe.

марина Узунова
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